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Ми данас хоћемо да ство-

римо боље услове живота за

читав наш народ, за читаву
||нашу земљу, и ми смо свије-

сни да је за то потребан ве-
лики напор. Ја вас зато по-

зивам, другови и другарице,

да сви као један прионете на.
рад и увјерен сам, да ће по-
бједа бити

нитко ту побједу неће омести.
(ИЗ ГОВОРА

|

МАРШАЛА ТИТА
НА

|

ПРЕДИЗБОРНОМ МИТИНГУ
У ДРВАРУ).

наша и да нам
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По читавом Београду истакнуте су вели ке предизборне пароле и плакате које позивају грађане Београда на изборе.
•

 

И ове године Титова омладина

гради Бе

  

к . и

ЈЕ лираАДАаБрравнакупа

ИРОМ наше земље постоји
читав низ објеката, вео-

ма крупних и значајних,

подигнутих рукама. На-

родне омладине. Била би

сувише дуга листа када би се на-

брајало шта је све Народна омла-
дина иградила од 1946 године нао-

вамо. Треба истаћи само неке нај-

важније објекте.

„У 1946 години Народна омладина

је. поред веома масовног учешћа У

„обнови, изградила омладинску пру-

ту Брчко — Бановићи, дугу 98 кило-

метара. У сјећањима наших радних

људи живе и увјек ће живјети хе-

ројски подвизи градитеља ове пру-
те, нарочито њихова. борба са суро-

вом природом на вјештачком ту-
нелу Кисељак, који је извршен

хладних октобарских и новембар-
ских дана, по киши, блату и снијегу.

Године 1947, прве године Титове,

Петолетке, Народна омладина из-
градила је омладинску пругу Ша-

мац — Сарајево, дугу 242 км и фа-
брику — гигант „Иво Лола Рибар"
у Жељезнику. Какав је сјајан. спо-
меник хероизма наше омладине

пруга Шамац — Сарајево! На овој

прузи радило је преко 210.000 чла-
нова Народне омладине. У јулу и

августу радило је одједном 90.000

омладинаца. Пруга Шамац — Сара-

 

јево била је не само узор хероиз- |

ма наше омладине, већ и узор. ор-
танизационих

_

способности наше

младе генерације. 5

У 1948 години, Народна омлади-

надовршила је пругу Никшић – |

Титоград, дугу 55 км. која је скоро |

свауклесана у тврдом црногорском

кршу; и отпочела радове на Ауто-

путу „Братство — јединство" Бео- |
трад — Загреб и на изградњи Новог

Београда. У 1949 години,
„омладина је наставила радове на

'Ауто-путу, Новом Београду и Бео-

граду. На Ауто-путу су извршени |

скоро сви радови. Преостали су са“
мо некизавршни радови, па ће то-
ком ове године. бити. пуштен у сао-
браћај модерни Ауто-пут од Београ- .

да до Загреба У дужини од близу

400 км изграђен рукама наших мла-

дића и" дјевојака, — први објекат

такве врсте изграђен у нашој зе-

мљи уопште. На Новом Београду,
великом градилишту

–

Петолетке,

смјелом подухвату наших радних

људи, у току двије године градње

извршени су веома опсежни радови

Осам великих станбених блокова

Студентског града налазе се у за-

вршавању. У њих ће се смести

4.500 студената, што ће много до-

принети рјешавању станбеног про-

блемау нашем главном граду. Упр-
вом станбеном рејону Новог Београ-

да, у коме се дижу дванаест вели-

ких петоспратница, већ се оцртава-

ју контуре будућег Новог Београ-
да, красног града на обали Саве И

Дунава. Током ове године у ове

зграде уселиће се близу 15.000 ста-

  

овимммиилплниммииммнн

априфрајакаља

цијализма,

Народна |

· ном року. Напримјер, у април

' тодине на читавом том сектору

' је'тола ледина, — ту је била пери-

| ферија, неуређена и запуштена, гра-

' да Земуна. А за седам до осам мје-
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новника нашег главног града. У

центру Београда, на. Теразијама,

уздиже се неколикозграда на. ко-
јима је радила Народна. омладина У

прошлој гедини. | .

У четвртој години. Петољетке,

сви наши радни људи треба да уло-

же крајње напоре у 'изградњи со-

у остваривању

·

свих

кључних објеката, предвиђених Пе-

тогодишњим планом, који треба да

се доврше током ове и наредне го-

дине, а који треба да учине да се

до: конца Петољетке у огромној ме-

ри повећају наши индустриски ка-

пацитети, продукција електроенер-

гије, — који треба да учине да се

већ до конца прве Петољетке осло-

бодимо увоза многих артикала које

можемо сами да производимо. Пре-

ма одлуци ЦК КПЈ и у овој години

омладина учествује на изградњи

Београда. Око 40.000 најбољих чла-

нова: Народне омладине, неуморних

градитеља социјализма, радиће од

почетка априла до краја октобра на

најважнијим београдским градили-

штима, То ће бити још један при-

лог наше младе генерације сопија-

листичкој изградњи земље. И још

више, то ће бити још један одговор

Народне омладине на подлу ин-

формбироовску кампању против со“,

цијалистичке Југославије, којом ди-~

ригује Москва, одговор на све гадо~

 сти које информбироовци и ин“

формбироовско руководство Светске

_ федерације демократске омладине

употребљавају, против 'славне На-

родне омладине Југославије, која

је била, јесте и биће један од нај:
. јачих одреда Међународног фронта

младе генерације која се бори за

мир, демократију) и социјализам,

за равноправност међу свим држа-
вама и народима.

На Новом Београду, омладинске
радне бригаде радиће на довршава-'

њу Студентског града и првог стан-

беног рејона. Уствари, ту треба да

се зграде потпуно заврше, да се у“

реде тако, да буду, међу најлепшшим

објектима такве врсте у земљи. За-

тим, потребно је изградити улице,
| уличну канализацију и водовод, У-.

пично осветљење, паркове, Даље, у

оквиру станбеног рејона треба из-

градити зграде основних школа,
амбуланти, домова културе и раз-

' них продавнипа. То су главни радо-

ви на којима ће ралити омладина у

Новом Београду, који су веома зна~
чајни с обзиром на чињеницу да ће

у зграде, ток
сељено близу 20.000 Ц

је (читава једна варош

варош, која је подитнутаУ пе

сеци, то ће бити читав један нови

град. Сама цифра од 20.000 станов-'

ника не говори довољно о томе шта

ом ове године, бити у-
становника. То.

то већа.

била

% бо а + 5 4

је ту стварно урађено. Треба имати

на уму да ће двадесет хиљада ста-

новника живјети у свјетлим, сувим

ги довољно проветреним просторија
ма. Даље; треба имати на уму да ће

становници који буду живјели У

ма којој згради имати парк управо

покрај саме зграде. Свака зграда

имаће четири фасадне стране, наи-

ме свака страна зграде биће солидно

уређена. Ово становништво имаће у

оквиру станбеног рејона и Ступент-

ског града потребне продавнице, ам-

буланте, просторије за културне

потребе. Новембра 29 прошле годи-

не на овом сектору отворен је нови

биоскоп „Нови Београд“, са преко

1.000 седишта, красно уређен, тако

да спада у ред најљепших и нају-

ређених биоскопа у Београду Поди~

зање Студентског града и првог

ПИТАТИЈЕНИТИ. ЛИНА
 

 
  

   

 

  

(ство нашихтрудбеникакоји
'под руководством наше Кому-

"доносно изграђују ново соција-

'листичко друштво у својој сло-

'бодној и независној домовини.

"скупштину ФНРЈ!

Бреј 275 " Година УП • Лист излазм сваке субдте • Мена броју 3 динара " Редакцм
ја и администрација Драгослава Јовановића 117 " Поштански фах 752
• Телефон: 22-210, 21-957.

   У недељу 19 марта ове годи-

ле у 10,30 часова одржава се на

"Тргу Републике општи збор На-

родног фронта Београда.

И овај збор као и читава

"предизборна кампања показаће

|јоп једном снагу и чврстину

организације Народног Фронта,

'високу политичку свест наших

грађана и њихову спремност да

 

'се и даље упорно боре за оства-

рење програма Народног фрон-

'та за срећу и напредак своје

"гоцијалистичке земље.
  

Радни људи Београда, жене,

'омладинци!

Масовним изласком на општи

збор Београда манифестујмо

још једном несаломљиво једин-

'нистичке партије и друга Тита

хтавлађују све тешкоће и побе-

Сви на општи збор Београда!

Живели избори за Народну

Сви на изборе 26 марта!

Градски одбор

„Народног фронта Београда
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Такмиљење предузећа Ђеорада. |

Радни успеси-
поздрав изборима

такмичењу у част избара
учествују сви колективи
београдских предузећа. Так

мичење се одвија између

појединаца, бригада, оде-

љења, а и између читавих предузе-

ћа. Има примера да се београдска

предузећа такмиче и са предузећи-

ма из унутрашњости. Тако се, на

пример, кожарско предузеће „29

новембар" такмичи са свим кожар-

ским предузећима из Србије. Грађе-

винско предузеће „Комграп' позва~

ло је на предизборно такмичење

сва грађевинска предузећа са тери-

горије Србије. Текстилно предузе-

ће „Сутјеска" из Земуна заказало

је такмичење предузећу „Ратко Па-

вловић" из Ниша.

Међутим, иако су ови колективи

тим позивима показали добру жељу

да прошире такмичење, и у том так-

мичењу даду што више, оперативна

руководства тих предузећа нису са

своје стране обезбедила евиденцију

гакмичења, односно извештаје о

кретању такмичења по свим преду-

зећима, како би те извештаје могли

"да прате сви колективи који се так-

миче. Да би такмичење дало што

већег ефекта, потребно је што пре

· обезбедити те извештаје.

Х
Предузеће „29 новембар" спада У

ред најбољих кожарских предузећа

у нашој земљи. За успехе постигну-

те у прошлој години, за остварење

годишњег плана 86 дана пре рока,

за побољшање квалитета за осам од

сто, колектив овог предузећа добио

је заслужну награду.

У 1950 години предузеће ,29 но-

вембар" добило је нове задатке. Ар-

отикли-којисе-производеуовом прег.|
дузећу, ташне, рукавице, новчани-

ци и кофери одличног су квалите-

та, веома су тражени, и због тога

ће трудбеници овог колектива поред
израде тих артикала за наше потре-

бе, радити поједине предмете за

извоз.
Непрестана борба за побољшање

квалитета један је од основних за-

датака овог колектива, који распо-

лаже са веома добром стручном рад-
ном снагом. Тежња за постизањем
што бољег квалитета одразила се
нарочито сада у предизборном так-

мичењу. Готово сви радници узима-
'ли су поред обавезе да ће повећати
продукти
„дисциплину, и обавезу у погледу

ост, побољшати радну

побољшања квалитета. Тако је сед-

моструки ударник Петар Вишњић
узео обавезу да ће дати најбољи
квалитет, да ће постати ударник и

да ће свој месечни план за март
испунити за петнаест дана.

Радница Вера Васић позвала је у
име целог рукавичарског одељења
— најбољег одељења у погледу ква-
литета — ташнерско одељење на
такмичење за бољи квалитет и бо-~
љу радну дисциплину,

Воја Стојановић, бригадир на из-
ради кожних кофера дао је обаве-
зу да ће његова цела бригада поста-
ти ударна 'и побољшати квалитет
за десет од сто. · |

Организација такмичења У овом
предузећу веома је добра. Свако-
дневна евиденција омогућава непре-
стано праћење испуњења обавеза.
Преко разгласне станице непреста-
но се износи ток и резултати так- ,

мичења. Износе се проценти испу-
њења плана, проценти побољшања
квалитета, истичу се најбољи по-
јединци, најбоље бригаде и најбо-
ља одељења. Разгласна станица 06-
јављује сваког дана друго име нај-
бољег радника, друго име најбоље
бригаде, Данас је најбољи радник
Коста Марјановић, сутра Стеван
Плес, па Анђа Јејин, онда Боривоје
Матић, Драган Поштић, па Божана
Стојчевић. Они се, испуњавајући
своје дневне задатке са 150 до 200
од сто сваког дана мењају у воћ-
ству. Квалитет се испуњава са 87,
89 и 92 од сто. И ту се радници ме-
њају у воћству. ;

Овакав темпо такмичења, оваква
живост и елан који је обухватио
сваког радника, довеоје до тота да
производња у предузећу напреста-
но расте, квалитетсестално побољ-
шава. У фебруару месецу план је
испуњен са 114 од сто, Мартовски

"' план ће, такође, бити испуњен,
ЈУ тежњи. да у 'овомтакмичењу

даду што, више, да на што достоје
јнијиначин дочекају. велики. праз=
ник 26 март, два Радника ,Драган

· Поштић и Коста Марјановић,  испу-

РРАЈНОЛИ ;

ФРОНТАЉЕОГРАДАЋ

   

    

 

 

  

 

  

Седма основна
" организација Петог|

рејона Београда

ПОРУЧУЈЕ СВОЈЕ |
РЕЗУЛТАТЕ СЕЈМОЈ
ОСНОВНОЈ ЗАГРЕБА.

општем такмичењу пред

изборе за Народну скупе

штину које је обухватило

сва предузећа, фабрике и

радилишта у читавој зе-

мљи, а и у главном граду, учеству“

ју и организације Народног фронта.

Тако је Народни фронт у Првом
рејону објавио такмичење органи-

зацији Фронта Првог рејона Загре-

ба, која ће организација постићи

већи проценат гласања на изборима.

Слична такмичења заказали су и

неки рејони Београда међусобно, до-

пуњавајући их разним тачкама.

л
и
к
а
л
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Седма основна организација Пе-

тог рејона одржала је своју прву

предизборну конференцију полови-

ном фебруара. На конференцији је

предложено да ова организација об-

јави такмичење Дванаестој основној

организацији Петог рејона у Бео-

граду, а исто тако и Седмој основ=

ној организацији Петог рејона у

Загребу. Одбор основне организаци-

је упутио је у Загреб писмо и по-

звао на такмичење Седму основну

у Загребу, која ће организација бо“

ље и садржајније организовати и

спровести предизборну кампању,

која ћ: боље организовати идеоло-

шко-васпитни рад у предизборној

кампањи, која ће имати боље успехе

на изборима.
»

Тако је почело такмичење у овој

' основној организацији. Пре почет-=

ка такмичења основна организација

није имала курсеве, Распали сусе

још у почетку јануара месеца, а

после се нису уопште формирали.

У току предизборне кампање ова

организација изабрала је секретаре
фронтовских група и одржала У

свим групама по два састанка: члан=

ства., На првој предизборној конфе-

ренцији учествовало је нешто преко '

300 чланова, а већ на другој пока-

зује се велики успех и долази пре-

ко 500 чланова.

Најактивнији чланови Фронта о"

„УПОВИБУРЕПаритаљада. која
броји 34члана иима дужност да
организовано спроводи политичку

агитацију у групама и међу грађа-

нима.

Курсеви који су се некад распа-

ли, поново су формирани и посећу-

ју их око 60 чланова. Изучава се

историја КПЈ и Основи лењинизма.

У циљу што бољег обавештавања

чланства о току предизборних при-

према и о говорима највиших др-

жавних руководилаца, образован је

21 кружок у читавој организацији.

Приликом сваког састанка групе

одржавају се политичке информа-

ције о најактуелнијим политичким

проблемима, Интересовање грађана

за информације било је велико.

Грађани су највише питања постав-

љали из области трговинскиходно-

са између Југославије и источних

земаља.

У току предизборне кампање от=

почео је и упис у добровољну бри~

гаду, који је још у току. До сада је

уписано преко 380 чланова, а биће

у бритади још знатно више, |

То су главни резултати преди

борне активности Седме основне

организације Петог рејона, која спа-

да међу најбоље у рејону. У току

кампање ова организација је по-

бољшала још више свој рад, што

ће јој омогућити да боље и органи-

зованије спроводи даље задатке.

С нестрпљењем очекују чланови
Фронта Седме основне организаци-

је резултате из Загреба. А када бу-
де завршено гласање, онда ће се
измењати писма и видети која је по
свим тачкама предизборног такми=
чења постигла најбоље резултате,

| и

ДАНАСГОВОРИДРУГ:
МИЛОВАН _
ЂИЛАС _

Данас, у 16 часова, одржаће сена:

Студентском тргу предизборни ми=
тинр наставника и студената Бед-

зрадитог.-унинервитета.. На митинру. |

ће говорити друг Милован Ђилас,

члан Политбироа ЦК КПЈ |.
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| њици и Чачку, а затим долази
|Пољопривредни факултет у Београ-

 

| етар Стамболић рођен је 1912,
у Брезови, Срез моравички.
Гимназију је завршко у Ива-

на

ду да студира агрономију, На 55
јркултету активно учествује у н
тј предном студентском покрету и по-

стаје члан Партије 1933 године, Од
1938 године друг Стамболић је радио
на разним дужностима у партиској
организацији Србије.
После окупације земље учествује

У организовању Народног устанка У
· округу Јагодине и Смедеревске Па
ланке. Био је члан Главног Народ-
ноослободилачког одбора Србије и

члан Главног штаба нмартизанских

одреда Србије. Приликом повлаче-

ња главнине партизанских снага из
Србије 1941 године Одлази у Босну.
У Србију се вратио почетком 1948
године и био на дужности члана
Покрајинског комитета Комунистич=
ке партије за Србију, и команданта
Главног штаба НОВ и ПОЈ за Срби~
ју, Као члан Покрајинског комитета
радио је у току 1943 године на ор-
ганизовању партиског рада у Бео-

· граду.

После ослобођења постаје секре-
тар Антифашистичке скупштине

Народног ослобођења Србије. На
изборима за Уставотворну скупшти-

ну ФНРЈ 1945 године изабран је за
посланика. Исто тако изабран је за

посланика Народне скупштине Ср-=

бије. После рата налазид се на ра-

зним дужностима. Био је министар

финансија НР Србије, потпретсед=

Илија

ЛИЈА Прица рођен је 1915 го-

| дине у Кореници (сада Тито-
ва Кореница), Када је завр~

шио четири разреда гимназије од-

лази у Државну обртну школу у
Загребу и учи машинбраварски за-
нат. Пре рата био је радник у раз=

ним предузећима и, најзад, долази
1940 године у Индустрију мотора У

| Раковицу. У Раковици активно уче
ствује у напредном покрету. Уче-
ствовао је у штрајку аеронаутичких

радника 1940 године, који је трајао
три месеца. После штрајка постаје
члан Партије. Организовао је и у“
чествовао са радницима на демон=
страцијама у Кошутњаку, затим и
у Београду.

Од 1941 године учествује у орга-

низовању Народноослободилачкот
покрета у Индустрији мотора у Ра=
ковици. Радио је на пребацивању
родољуба у партизанске олреде, и

организовао прикупљање помоћи за
одреде, као и ситне саботаже у пре-
дузећу. Од 1942 године постаје се-
кретар партиске организације Ин-
дустрије Мотора. То је била у то

РАДНЕ УСПЕСИ — ПОЗДРА

 

БАЦАЈТЛОЈАНИЛАВНЕ

нили су ових дана своје петогоди-

шње планове.

Заједно са њима до избора читав
колектив постићи ће још низ зна-~

чајних резултата. По досадашњим
резултатима већ се јасно види да
ће колективна предизборна обавеза

— испуњење задатака првог тро-
месечја до 26 марта — бити испу-

њена.

жх
Колектив грађевинског предузећа

„Комграп" добио је ледавно награду

Владе НР Србије и Главног одбора
синдиката као најбоље грађевинско
предузеће у Србији. Ту награду ко-

. лектив је освојио заслужно, пости-
гавши у испуњењу прошлогодиш-
њих планских задатака значајне ре-

зултате.

У 1950 годину, у борбу за остваре-

ње задатака четврте године Пето-

летке, кренули су трудбеници „Ком-
грапа" са несмањеном жестином у

раду. Овогодишњи задаци су већи и

обимнији од прошлогодишњих. Зато
се од почетка године повело строго
рачуна о сваком радном дану, о сва-
ком кубику зида.

_ На заједничкој предизборној кон-
6 ји свих радника грађевин-
ског предузећа „Комграп" дат је
предлог да се на такмичење у част
избора позову сви колективи грађе-
винских предузећа Србије, Колек-
тив у коме већ више од 40 људи ра-
ди за другу Петолеткуодушевљено
је примио тај предлог. Одмах су нај-
бољи радници почели да узимају
личне обавезе. Истакнути зидар
Стојче Пејчиновић, на пример,по-
звао је у име својебригаде на так-
мичење бригаду Ивана Бана. _

У испуњењу задатакау част из-

· _ бора, радници су кренули сапојача-

 

ним еланом. Већ сутрадан после

"конференције на свим градилишти-
ма широм Београда отпочело се са

испуњењем преузетих сбавеза.

Комунистичка десетина зидара
Љубе Николића испуњава данас
своје дневне задатке просечно са

250 од сто. Тесар Јоца Маричић,

који је већ по норма часовима испу-
нио два петогодишња плана, испу~

њава дневнезадатке са 216 од сто,

а дао је обавезу да ће у предизбор-

вом такмичењу испуњавати лнев-
"не задатке са 180 од сто. Мирко Ми-
ленковић, тесар који је дао обаве-

зу да ће до 1 маја 1951 године испу-
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ОР УТАН НД:салнболић.
ник Владе НР Србије, затим мини-
стар пољопривреде ФНРЈ, а сада
се налази на дужности претседника
Владе НР Србије, !
На Првом конгресу КП Србије

изабран је за члана ЦК, а на Петом
конгресу КИЈ за члана ЦЕ КПЈ. На
Другом конгресу КП Србије изабран
је за члана ЦК и затим постаје се-
кретар Политбироа ЦК на којој се
дужности и данас налази.

За своје заслуге у рату одликован
је Партизанском звездом 1 реда,
Орденом Народног ослобођења, Ор=
деном. за храброст, а такође је но-
силац Споменице 1941 године.

Друг Петар Стамболић кандидо-
ван је за посланика Савезног већа
Народне скупштине ФНРЈ у другом
изборном срезу Београда у Другом

рејону.
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5 ЛРНЕИПЊВОТА ИРАДАЉЛОСРАДОК ХО КАНЕДИДАЛА

"марта
 ВлодимлшеСимић

учествује у антифашистичким од-

борима који су већ били формира-

ни, и већ је текла борба између на-

предних. и реакционарних снага.

Због свог политичког става и при-

Владимир Симић рођен је 1894
године у Врању. Правни факултег
завршио је у Београду после Првог

. светског рата. Учествовао је у Пр-
вом светском рату као ђак-наред-
ник и био је рањаван, Одмах по-
сле рата заузима опозициони став

_према монархији и од оснивања Ре~
"публиканске странке он је њен.
члан. Године 1925 постаје члан
Главног одбора Републиканске
странке, Као републиканац није мо-
гао да постане официр и остао је у
чину подофициђа 'и за време Другог
светског рата. Пре рата био је ад-
вокат, „“ :

· Приликом капитулацијестаре Ју-
гословенске војске заробљен је и
одлази у заробљеништво у Итали-
ју. За цело време боравка у зароб-
љеничким логорима. Италије изда-
вао је политичка и војна обавеште-
ња сваке недеље, У логорима имао
је став правог родољуба. После ка-
питулације Италије пребачен је у
логоре у Немачку, У тим логорима

Лиодлаг Филипобић-Фаћа
Рођен је 1923 године у селу Грив-

цима, Срез гружански, Пре рата
био је пекарски радник у Крагујев-
цу. Још као млад радник учествује
активно у радничком покрету и
члан Партије постаје у својој седам-
наестој години. Учествовао је у ор-
ганизовању демонстрација против
Тројног пакта у Крагујевцу.
После окупације учествује у ор-

танизовању Народноослободилачког
покрета у Крагујевцу, а формира-
њем Крагујевачког партизанског
одреда одлази у одред. Био је на

Леми
време једина партиска организаци-
ја на терену Раковице. У великој
провали 1943 године откривен је
али бежи у унутрашњост и прикљу-
чује се Првој шумадиској бригади.
У Шестој офанзиви бива са групом
другова заробљен и затим је био У
разним логорима на Сајмишту, на
Бањици И,
Матхаузену. Услед тешких услова
живота на Сајмишту, глади и мал-
третирања, добио је тифус,

После ослобођења постаје члан
Рејонског комитета Партије у Сед-
мом рејону, а затим директор пре-
дузећа „Југострој". У току 1948 го-
дине био је референт кадровског о-
дељења Градског комитета Партије
у Београду. Јануара 1949 године по-
стаје секретар Комитета Партије у
Раковици, Исто тако је потпретсед-
ник Народног одбора Раковице и
претседник Извршног одбора На+
родног фронта Раковице,

Сада је друг Прица заменик по-

сланичког кандидата Седмог рејона,

друга Благоја Нешковића,

нити свој други Петогодишњи план
по норма-часовима, испуњава у о-
вом такмичењу свој дневни зада-
так са 214 од сто. Бригадир Иван
Бан, чија се бригада такмичи са
бритадом Стојча, Пејчиновића, ис-
пуњава дневни задатак са 165 од

Мееаввненнаененвннннвавнненнввневавенвевеневнвевввевеввсневевнелевпенввновненнвевованнивевенннввеовввнцавеноввововвепеввенвовонночавеневике зввиввавиненононововсвеноневовиннсевовеовнсеооновове

О НАШЕМ ДРЖАВНОМ УРЕЂЕЊУ
1. Када се могу одржати

поновни избори

Поновни избори одржаће се
у случају Када у једном избор-
ном срезу ни један кандидат
не добије апсолутну већину,
или када се приликом избора

Избори ће се такође поништи
ти ако кандидати у једном из-
борном срезу добију једнак
број гласова. Ако се приликом
верификације мандата

правилности, Народна: скуп-

тог народног посланика, Једино
у горе наведеним случајевима
можедоћи до понупштења из-
бора.

# 2. Шта су органи управет
Органи државне управе су

извршни и управни 'органи др“

и управни органи претставнич=
Ких органа (Народне скупшти-

бора) државне власти. У др
жавној организацији органи у-
праве имију место које је одре-
и принципом јединства вла.

3. Шта је то принцип јединства
власти

· Према принципу

·

јединства
власти претставнички органи,
тј. органи које народ непосре-
"дно бира и њихов рад контро-
лише, има право да их смењу-

_ује, — оличавају јединство вла-

извршне Ффункпије власти, Из
_ претставничких органа прои-

зилазе и њима олговарају о--
стали органи, којима је пове~
рено остваривање појединих
облика државних Функција

најзад, у злогласном

 

разним дужностима. Када је фор“
мирана Прва пролетерска бритада у
Рудом, постављен је за комесара
Треће чете трећег батаљона.
Чувен је марш групе партизана

која је у Другој офанзиви 1942 го-
дине прелазила преко. Игмана. По
најстрашнијој зими извршен је тај
велики и херојски подвиг. У тој
групи био је и Миодраг Филиповић,
Многим друговима биле су ампути-
ране ноге због смрзавања. Другу
Филиповићу ампутирани су тада
сви прсти са леве ноге. Операција
је извршена без инекција и завоја, ·
којих у оно време није било.
Четвртој и Петој офанзиви учеству=
је са Првом пролетерском дивизи~
јом. По одлуци ЦК КПЈ одлази 1948
године на партиски рад у Срески
комитет за Теслић—Тешање. Затим
постаје секретар Среског комитета
за Теслић.
После ослобођења био је на раз-

ним дужностима. Био је секретар
Среског комитета Партије за Срез
гружански и члан Окружног коми-
тета Округа крагујевачког. Затим
је био на неколико разних дужно-
сти, а 1948 године постаје секретар
Рејонског комитета Партије у Тре-
ћем рејону, а изабран је и у Град-
ски комитет Партије у Београду. У
Трећем рејону је претседник Из-
врштног одбора Народнот одбора и
потпретседник Народног фронта.
За своје заслуге у рату одликован

је Орденом заслуге за народ П реда,
Орденом братства и јединства По ре-
да, Орденом за храброст, а такође

је носилац Споменице 1941 године.

Сада је друг Филиповић заменик

посланичког кандидата: Владимира

Симића за трећи изборни срез У

Трећем рејону за Савезно веће На»

родне скупштине ФНРЈ.

 

сто. Иван Шјеестан, тесар, који је
међу првима почео да примењује
нов начин рада, испуњава дневни
задатак са 158 од сто,
Захваљујући појачаном напору

свих трудбеника читаво предузеће
испуњава своје дневне планове про-

ИЗђ

стајања уз Народноослободилачки
покрет, био је у разним и често у
казнеџпим компанијама. _-
После ослобођењадоллзиузем-

љуи постаје чланПривремене На-

родне скупштине, а затим је иза-

бран за посланика Уставотворне

скупштине ФНРЈ и долази на ду-

жиост претседника Савезног већа.

Поред тога, изабран је за послани-

ка Народне скупштине Србије.

Друг Владимир Симић је поред то-
га потпретседник Савезног одбора

Народног фронта и члан Главног

одбора Народног фронта Србије.
Учествовао је као делегат наше

земље
конференцијама. Био је члан југо-
словенске делегације на Другом за-

седању ОУН и на Конференцији

мирау Паризу. Исто тако, био је
југословенски делегат у Комисији

ОУН за Палестину. Учествовао је,

такође, у раду Интерпарламентарне

уније и члан је њеног Егзекутивног

комитета.
Друг Владимир Симић кандидо-

ван је сада за Савезно веће Народ“
не скупштине ФНРЈ у трећем из-.

борном срезу у Трећем рејону,

Ибћан

ЛИЗУ Сплита, у далматин-
ском, крашком сеоцету Вра-

њицу, рођен је 1898 године
Иван Гртић, Отац му је био земљо-
радник, који је, школујући децу,

распродао имање. Ту учи основну

школу, а класичну гимназију у Спли
ту. Правне студије завршава у За-

гребу. Као студент потпретседник

је демократског студентског клуба

Југославије. Али његова активност

Са докторатом правних наука сту-
па на праксу у Окружни суду

Сплиту. То је 1924 година, У то
време он је покрајински секретар

Самосталне демократске странке и
уредник листова „Живот" и „Наше

село". Две године доцније изабран

је за обласног посланика, али ман-
дат му је укинут, није признат, ра-
ди ненавршених законом предвиђе-
них година живота, У међувремену,
године 1925, он је секретар југосло-
венске делегације у мешовитој југо-
словенско-италијанској комисији
која је припремала конвенцију о
подели имовине бивше покрајине
Далмације. Године 1927 прелазиу
Земљорадничку странку. За време

Александрове диктатуре живи и ра-
ди као адвокат у Книну. Радиу
земљорадничком задругарству.

И од тада почиње његов пти-

ри политички рад, Подршку му даје

напредна омладина, чији ће се успе-

си доцније одразити кроз устанак

и Народноослободилачку борбу. И-

РАМА
сечно са 139 од сто. Та цифра се
стално повећава. Трудбеници овог

награђеног колектива дочекаће
изборе са лепим резултатима, који
се већ виде у новим спратовима, у
све већем броју озиданих кубика
зида.

 

 

вв.

· члан СКОЈ-а 1989 године, а

на многим међународним.

утврде изборне неправилности. |

једног |
народног посланика утврде не-

штина ФНРЈ поништиће избор |

жавне власти, односно извршни .

не ФНРЈ, народних скупшти-|
на република и народних од- |

сти, једичство законодавна и.

(као што су: управа, правосу-
ђе итд.. Поред овог, претстав-
нички органи преко којих је
остварен принцип јединства
власти, имају искључиво пра~
во да доносе Законе и друге
опште обавезне прописе на о
Снову којих раде сви остали
државни органи.

ЗА 4 |
4. Који су органи државне.

_управе7 +

Највиши управни орган др
жавне власти ФНРЈ је влада
ФНРЈ, У народним република-
ма највиши извршни и управ-.
ни органи народне власти су
владенароднихрепублика. Из-

| вршни и управни органи прет-
ставничких органа државне
власти у аутономним једини-
цама су: Главни извршни од-
бор Народне скупштине Ауто-
номне Џокрајине Војводине и
Извршни одбор Обласног на-
родног одбора Аутономне Ко-

· совеко-метохиске области, Из-
вршни одбори су највиши из-
вршни и управни органи при
локалним претставништвим,
народне власти — народним
одборима: ј "

5. Ко именује Владу ФИРЈТ
Народна скупштина ФНРЈ

на заједничкој седници оба, до-
"ма (Савезног већа и Већа на-
рода) именује и Разргшава
Владу ФНРЈ. За свој рад Бла-
да ФНРЈ одговара и полаже
рачуна Народној скупштини.
Међутим. у времену између два
заседања Нарсдне скупштине
Влада је одговорна за својрал
Президијуму Народне скупшти•

не ФНРЈ. Президијум има пра-
во да у зремену између два за
седања Народне скупштине по
ставља и разрешава поједина
чланове Владе ФНРЈ. о томе

о врши дужност коликтивног

"(потврђивати или одбијати као

_басадора: и посланика у ино-
_ странству итд). У другу групу“
" спадају права која су везана за

ма у циљу омогућавања

подноси извештај Скушштини,
која може то да одобри или не
одобри. На тај начин широке
народне масе преко. Народне
скупштине контролишу Радор-
гана управе, правосуђа итд.

6 Шта је џрезидијум Народне
скупштине ФНРЈ7 ,

Президијум је орган Народ-
не скупштине који се бира на
заједничком заседању оба до-
ма (Савезног већа и Већа на-
рода),По обиму својих овла-
штћења, Президијум првенстве-

претседника државе, За разли-
куод других држава, где прет-
седник може мењати одлуке

на пример у САД) народног
претставништва,

_

Президијум
Народне скутиштине ФНРЈ на-
лази се у директној зависности
у својим овлашћењима од на-
шет врховног народног прет-
ставништва — Народне скуп-
штине ФНРЈ Федеративна
структура и равноправност на-
родних република огледа се У
саставу: шест  потпретседника,
од којих сваки претставља _по
једну народну републику. Сва
права Президијума могу се
поделити у две групе. У прву
би дошла она права која су ве-
зана за претстављање сувере-
нитета наше земље према. ино-
странству "(ратификација уго-
вора, примање акредитивних
писама, постављање наших ам-

мере које Президијум предузи-

што
бољег и правилнијег рада На-
родне скупштине, Владе и о-
сталих државних органа.

· борном срезу за град Београд,
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· Марко Никевић,

; руг Марко Никезић је посла-

нички кандидат десетог из-

борпог среза у Земуну за Са-

везно веће Народне скупштине
ФНРЈ. ј | :

Рођен је 1921 године у Београду.

Завршио је гимназију 1939 године У
Београду и затимсе уписао на Тех-

нички. факултет. Још као средњо-

школац учествујеактивно унапред-
ном омладинском покрету и постаје

члан

Партије 1940.

За време окупације био је 1941 го-

дине члан Месног комитета СКОЈ-а

у Београду. Затим постаје секретар

Комитета СКОЈ-а за Срез земунски.

После тога налази се на разнимпар-

тиским дужностима. Био је секретар

Среског комитета Партије за Срез

земунски. Крајем 1943 године по-

стаје члан Окружног комитета Пар-

тије за Округ београдски, на којој

седужности налази све до ослобо-

ђења Београда.

После ослобођења Београда нала-

зио се на разним дужностима у на-

родној власти, а сада је потпретсед-

вик Извршног одбора Народног од-

бора Београда. Друг Никезић је од

ослобођења члан бироа Градског

комитета Партије у Београду; Исто

тако је члан Централног комитета

КП Србије.

Ммић

ван Гргић покреће лист „Земљорад-
ник", кога после трећег броја по-
лиција забрањује. Адвокатски при~
правници који су били код њега
на пракси, бивају, као комунисти,
хапшени и осуђивани. Он је под
сталном присмотром полиције. Та-
кав је његов живот до рата.
Када је Книн уговором Мусолини

Павелић припао независној држави

Хрватској, он бежи испред уста-
шког клања у родно село Врањиц,
код родитеља. Септембра 1943 ступа
у Народноослободилачку војску и
до Шесте офанзиве налази се у Че-
твртој далматинској бригади. Фе-
бруара 1944 године одлази у Север-
ну Далмацију и ради на организо-
вању народних власти.
Одликован је Орденом заслуге за

народ П реда.

Он је данас активан и заузимљив
члан Народног фронта. Члан је
Градског народног одбора Београда,
а до избора за судију Врховног су-
да ФНРЈ био је и члан Извршног
одбора Народног одбора.
Сада је потпретседник Извршног

одбора Градског одбора Народног
фронта за град Београд и претсед-
ник градске комисије за народну
инспекцију. У Уједињеној земљо-
радничкој странци члан је Извр-
штног одбора и сарађује у органу
странке листу „Село",
Сада је заменик посланичког кан-

дидата Николе Војновића у Петом
рејону Београда.

Лиман Иконшћ.
Рођен је 1888 годинеу Чачку.

Отац му је био радник, један од на-
предних људи онога доба. Од њега
је наследио праве погледе на дру-
штво и живот. Завршава Учитељску
школу и, са задовољством, прима се
овог великог позива, Учествује у
свим ратовима од 1912 до 1919 годи-~
не — до ослобођења. За ратне за-
слуге, у Првом светском рату, доби-
ја Карађорђеву звезду. Још пре по~
четка Првог светског рата он ула-
зи у политички живот ондашње Ср-
бије, а после ослобођења један је
од оснивача Републиканске странке.
Као поборник за републиканско у-
ређење државе он се кандидује У
Јасеници, код Тополе, „онамо где је
најгоре било: Неуморно учествује
У ондашњем политичком животу,
кроз учитељске организације, сара-
ђујући у листовима „Учитељска
искра", „Учитељска стража" и „У-
читељска борба".

Због свог политичког става и у-
порне борбе за републику, влада
Пашић — Прибићевић пензионише
та 1925 године, Било је то: „покло-
нити се или уклонити се". Милан

Иконић више се није враћао у учи-
тељску службу. Али, политички рад
не напушта, већ све жешће долази
у сукоб са монархијом. И до краја
он остаје уз Републиканску стран-
ку. Као учитељ, а нарочито доцни-
је, интересује се за задружни жи-
вот и учествује у њему.

Други светски рат одводигау
ропство, у Немачку. Пуштају га,
скрханог болешћу, 1943 године. Већ
у годинама, а и болестан, он не мо-
же да учествује у оружаној борби
народа против окупатора. Али ње
гов став у Народноослободилачкој
борби био је став Јаше Проданови-
ћа, један јасан и одређен пут ка но-
вом животу. Насупрот једном делу

' републиканске странке, којије. по-

шао издајством Драже Михаилови-

ћа, он је чврсто уз корак Јаше Про-
дановића, и његових најближих са-

радника, кроз целу политичку бор-

бу Другог светског рата.
У организацији Народног фронта

био је члан рејонског извршног од-

бора Народног фронта, а од 1947 го-

дине члан је Извршног одбора На-

родног фронта за град Београд. Сем
тога, Милан Иконић је и одборник
Народног одбора града Београда.
Данас, на изборима за Народну

скупштину ФНРЈ он је заменик кан-
дидата Рата Дугоњића у петом из-

ере

  

   

     

    

   

Паја
15
!

ПУТ ас ПРЕ __«- БУКА

 

'мосрвобсри
информбирообци

ОСКОВСКА и остале ин-
Формбироовске радио-ста~: Нице имају, поред многих,
и „једну веома гомиљенупротивјугословенску тему— воле да говоре б Флуктуацијирадне снаге у нашој земљи ида изте чињенице изводе упринципијел-| не“ закључке и доказују „катастро-фалан“ положај у југословенскојпривреди. При томе "информбирсов-

ска блебетала намерно скривају и-
стину, оно што се дешавало у СССРили што је још те како горући про-
блем у неким источно-европским
земљама.
Свако поређење из југословенске

стварности са информбироовском,
па и ово, тешко удара по глави ре-
визиописте  марксистичко-лењини-

| стичке науке. Узмимо само један
пример. Године 1931, дакле 14 го-
дина после Октобарске револуције,

· питање флуктуације радне снаге у
Совјетском Савезу било је веома 03-
биљно, Са њиме се много бавило
руководство Бољшевичке партије,
Тада је Стаљин, на саветовању ру-
ководилаца индустрије „рекао: „Шта
се уствари код нас догађа; Може
ли се рећи да је код нас састав
радника у предузећима мање-више
сталан; Не, то се нажалост, не мо-
же рећи. Напротив, код нас у пре-
дузећима још увек постоји такозва-
на флуктуација радне снаге. Шта
више, у низу предузећа фулкту-
акција радне снаге не слмо што не
ишчезава, него, напротив, расте и
појачава се. У сваком случају на-
ћи ће се мало предузећа у којима се
састав радника у току пола године
или чак и једног тромесечја не би
изменио бар за 30до 40%0", То је
било службено мишљење, а сви они
који су супротно тврдили прогла-
шавани су троцкистима и слично,
Тако је било у Совјетском Саве-

зу 14 година после Октобарске ре-
волуције. Али што важи, што је је-
дна од нормалних појава привред-
ног узраста једне неразвијене зем-
ље, према логици информ-критича-
ра „не вреди, не може се допустити
У некој другој исто таквој земљи, то
јест у Југославији, то је доказ по-
грешне политике итд. Нико од да
нашњих информбироовских кон-
трареволуционара тобоже се не се~
ћа тога времена. Међутим, када се
упореди проблем радне снаге у на-
шим предузећима данас, то јест
шест година после ослобођења Ју-

· гославије и стање у Совјетском Са-
везу у 14 години после револу-
ције, онда се види, без обзира на
сав „отпор народних маса који се
изражава у флуктуацији радне сна~
ге" — како то данас причају мо-
сковски и њима подређени информ-
бироовци — да не само упоређење
са СССР-ом из оног доба него и са
свим источно-европским земљама
проблем флуктуације радне снаге,
на чијем се решењу код нас упорно
ради, много боље стоји у нашој зе~
мљи него што је то било у СССР-У
и него што је то данас у источноев-
ропским земљама.
О таквим „ситним"' истинама ин-

формбироовски контрареволуцио-
нари упорно ћуте.

хех
У потрази за оријен-
талним посластицама
и гангстерима

1 једном броју информби-
роовског листа „Иманите"
објављен је на првој стра-

| ни извештај о некој ганг-
стерској банди, затим фо-

тографија са насловом „Крвава тај-
ва у Булоњшкој шуми, леш, ре-
волвер, злочин или самоубиство“, а
на петој страни „Владавина новца
није вечна" — извадак из књиге ре-
портажа о Албанији која ће уско-
ро изићи из штампе у Паризу, Та-
квих „поучних“ материјала може се
свакога дана наћи на страницама 0-
вог информбироовског гласила, Чи-
таоци отприлике већ унапред знају
судбину гангстера (они ће се дан-два
доцније појавити на другом месту).
Исто тако могу претпоставити ка-
ква изненађења садрже ове репор-
таже Куртада. Према овом што је
изнео „Иманите“ може се закључи-
ти да се радио вешто написаној
гричи, пуној слављења енверовског
„мудрог“ ввантуризма. Као велико
дело Енвера Хоџе, да би било увер-
љивије, помиње се, поред објањље=
не фотографије, између осталог, и
пруга Драч-Елбасан. Француским
читаоцима серзирана је енверов=
ско-информбироовска лаж: пругу
је изградила албанска омладина, о-
на сама, али с тешком мукомјер су
Југословени саботирали тај гран-
диозни потхват" итд,

Да би се могла лакше гутати ова
информбироовска каша, налепље-
на на странице „Иманитеа" „писац
репортажа нашао је у Тирани оно
за чим је јадна Елза Триоле трчала
пре више од две године у Југосла“
вију. У свој својој шароликости И
опојности „Иманите" има „част И
срећу да прикаже у слици и речи"
оријентални свет .а поред њега
старца с наочарима на врх носа,
сличног старим бољшевицима и =
замислите — са милозвучним басом.

' Ту је искрсла, по обавезном, рецепту
старомодних романа, и дивна плаву“
ша која пева љубавне песме.

Стварно, свега тога миш-маша и"
ма у земљи где „владавина новца
није вечна" — код Хоџине кличе и

француских информбирооваца, на“
рочито у „Иманитеу“,

БИТМАНСТАНА.

 

   

           

   
  



 

      

 

Са белшко мишаи

за љу

  

 

т.

У читавом Београду одржани су велики предизборни митинзи по рејонима на којима су говорили народу по-

сланички кандидати и њихови заменици. Огромна маса од око 80.000) грађана оку пила се на великом митингу у Шестом

рејону. На митингу је говорио посланич ки кандидат Шестог рејона Александар Ранковић, члан Политбироа ЦК КПЈ.
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КАКО ЋЕМО ГЛА
на изборима за Народну снупштину

Избори за другу Народну скупштину после ослобођења
одржаће се 26 марта ове године у читавој нашој земљи. Тога

дана изаћи ће сви наши грађани на гласачка места да још

једанпут потврде поверење које су дали нашем државном
руководству за време Народноослободилачког рата и на пр-

вим изборима одржаним пре четири године.

    

 

И предузећу |

_ „давна Поцић“

ПОБОЉШАН
НВАЛИТЕТ

ОСТИЋИ добар квалитет,

то је један од основних за-

датака који у овој години

стоји пред свим нашим

трудбеницима. Збот тога је

| ово питање заоштрено од самог по-

= четка године, Готово у свим преду-

зећима постављени су контролори

квалитета, чији је задатак да прате

ток процеса производње од сирови-

не до готовог производа, да контро-

лишу израду артикала, указују на

: грешке и недстатке и да воде ра-

| чуна о исправности машина. Коли-

| ко је питање доброг квалитета ва-

жан проблем и колико му и сами

трудбеници поклањају пажњу види

се по томе што је у предизборном

такмичењу, организованом у част

избора за Народну скупштину, узе-

бољшања квалитета,

Свакодневно праћење развоја так-

, мичења, испуњења обавеза, показу-

| је да се поред пораста производње

[ квалитет непрестано побољшава.
Трудбеници металског предузећа

„Давид Пајић" узели су на зајед-

ничкој предизборној конференцији

низ обавеза. У погледу производње

велики број радника обавезао се да

ће свакодневно у данима такмиче

ња пребацивати норму са 20 и 30

1 од сто. Добар квалитет, добра из-

рада свих артикала, то је непреста-

ни задатак овог колектива који про-

изводи поред лифтова и каса, пред-

мете за капиталну изградњу. Још у

прошлој години питање квалитета

било је увек на дневном реду свих

„конференција, свих разговора, свих
саветовања радника. Улажући мно-
го напора да артикли које произво-
де заиста имају добар квалитет,
трудбеници „Давида Пајића" успе-

| ли су да на крају прошле године

постигну У погледу квалитета изра-
4 де 92 од сто, Бо

|. Остало је још осам

Треба их освојити.

У новој години борба за квалитет

се продужила. Сваког дана, сваког

сата, на сваком радном месту, у сва-

ком одељењу мислило се на квали-

тет. Постићи још бољи квалитет би- ·

ла је мисао која је непрестано стру-

Чала колективом. ј

У узимању личних обавеза за так-,

мичење у част избора није се забо-

равило на овај важан задатак. Сва-

_ ки трудбеник обећао је да ће на свом

послупобољшати квалитет, Неко за

Један, неко за два, а многи и за де-

сет од сто. |

Испуњавајући дате обавезе трул“

бекици су непрестано повећавали

производњу. Дневни планови У фе-

бруару месецу испуњавани су про-

сечно са 118 до 120 од сто. Побољ-

шање квалитета није се могло сва-

цали дани, примећивало се ла су

поједини предмети све боље и све
прецизније израђени. |. а

· И данас, у трећем месецу четврте

планске године, колектив_ „Давид
а

Пајића" попео је цифру побољшпа
~

процената.

 

   

 

избора остаје још мало лана,
 

До
Али порезултатима које колектив|

„Давида Пајића" стално постиже, по

  

 

еј

У с крећу непреста-

"но око 120одсто, по томе што се
за веома кратко време квалитет
побољшао за 4 од сто, може се0"
чекивати да ће трулбенициовог к9-
 лектива дочекати избореса још ко

фим процентом више у борби за по"
бољшање квалитета.

  

тениз обавезабашупогледу по- |

  
  

     

  

  
  
   

   
   

  

   

  

   

   
      

    

   а.дневнихпла-|

ЗБОРИМА по бирачким ме-
стима руководиће бирачки
одбори састављени од прет-

седника и два члана, Чла-

нове бирачких одбора, од
којих најмање два морају бити са

подручја места односно
(рејонског) народног одбора на чи-

јем се подручју врши гласање, по-

ставља рејонска изборна комисија.

Лица која се кандидују за народне

посланике не могу бити чланови би-

рачких одбора. Поред сваке гласачз-

ке кутије чланови одбора дужни су

да поставе кандидатске листе за ко-

је ће се гласати.

КО ИМА ПРАВО ГЛАСА7

РАВО гласања имају сви др-

жављани ФНРЈ који су на-

пунили 18 година старости и којима

судском пресудом није одузето би-

рачко право, Уколико су извесна

' лица ранијом судском пресудом би-

ла лишена бирачког права, па су са+

да истеком рока до кога је казна
била предвиђена, поново стекла

право гласа, моћи ће да гласају уко-

лико су се благовремено уписала у

бирачке спискове. Сви грађани који

имају право да бирају, гласаће исто-

"та дана за оба дома (Савезно веће и

"већенарода). 77"21

Сваки бирач има само један глас

на изборима. То значи да једно ли-

це може да гласа само једанпут за

Савезно веће и једанпут за Веће на-

рода. Бирачи морају лично да гла-

сају, тј. нико нема права да опуно-

моћи друго лице да гласа у његово

име, Од овог правила постоји један

изузетак. Ако бирач није у стању

због телесне мане (на пример лице

без прстију на рукама које нема мо-

гућности да затвори шаку и сакрије

куглицу, слепа лица итд.) да гласа на

начин како је предвиђено Законом,

мара да доведе са собом пред би-

рачки' одбор грађанина који ће по

његовом упутству место њега дати

глас. Бирачки одбори дужни су да

воде записник уколико дође до ова-

квих случајева.

колико ЋЕ БИТИКУТИЈА
ЗА ГЛАСАЊЕ
ПоРЕД кутија које су одређене

за избор народних послани-

ка за Савезно веће и за. Веће наро-

да, које ће бити означене именима

"кандидата и кандидатским листама,

постојаће још и кутије без листе, од-

носно без ознаке кандидата. Значи,

да ће на биралишту постојати две

кутије без листе („ћораве“). Постав-

љање ових кутија има за циљ да

грађани који не желе да гласају за

истакнуте кандидате (Савезно веће)

'и кандидатске листе (Веће народа),

а исто тако не желе да одустану

(апстинирају) од "збора, могу "своје

кутлице да спусте у кутије без ли+

сте. На овај начин остварена је пот-

пуна слобода и тајност гласања при~

__ ликом избора за народне посланике.

На сваком бирачком месту посто-

јаће одвојено кутије за Савезно ве-

ће и Веће народа. Приликом гласа“

ња за народног посланика, који се

кандидује за Савезно веће грађани

ће гласати само за једног кандида-

та. За посланике који се кандидују
за Веће народабирачи ће гласати по

кандидатским листама. Гласа се за

кандидатску листуна територији ре-

публике. Кутије кандидата, односно

кандидатских листа, постављају се
оним редом. којим су кандидатуре

потврђене од надлежнеизборне ко-

мисије. На крају се налази кутија

без листе („ћорава“).

- Гласање почиње у седам часова

ујутру када претседник _ бирачког

албора проверава далисе кутије
налазе уисправномстањуиобја

љује да се приступа гласању, За
  

+

"Бора:морају бити присутни и кон-
тролисати одржавање реда набира-

7 '

 

   

Е УПри: бирачи улазе

"бирачкусобу релом, јелан поје-

"дан;алитако да у соби може бити

највише десет бирача у исто време.

Кутија и куглицеза Савезно веће
на засебномстолу,

зити супротно столу

 

омтласања
 

   
   

    

  
      

 

  
        

 

ор, зати озив претседника
"гласно изгова :
: | ра своје породично и

: "рођеноиме и неке "Претсе, их

"путемлегитимисањ
  
утврђује иден~

| титет бирача. После утврђивања да

градског·

"време гласања чланови бирачкогод-.

ли се дотично лице налази у бирач-
ком списку, претседник бирачког
одбора објашњава бирачу начин гла-
сања и предаје му куглицу најпре
за избор народног посланика за Са-
везно веће, а затим за избор посла-
ника за Веће народа. После преда-
је куглице претседник упућује би-
рача према месту где се гласање
врши. Пре него што грађанин почне
да гласа претседник или који други

члан бирачког одбора дужан је да
покаже кутије које припадају кан-
дидатским листама или кандидати-
ма. Такође претседник је обавезан
да покаже кутију без листе,

КАКО ЋЕ СЕ ГЛАСАТИ

| ЛАСАЊЕ се врши на следећи
начин:

Бирач када прими кутлицу ставе

ља је у руку коју затвара,па са та-
ко затвореном шаком прилази сва-

кој кутији и завлачи руку унутра

Бирач ће куглицу да спусти у ону

кутију која припада кандидату, од-

носно кандидатској листи, за коју

хоће да да свој глас, или у кутију

без листе. На крају. после гласања,
бирач је дужан да пред свима отво-
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бораза Народну скутишти-
ну ФНРЈ. Такмичење, ко-

је је обухватило све наше

“ радне колективе, широко

се одразило и у локалној привреди

Беотрада. Оно је нарочито живо У

предузећима металне и. дрвне инду“

стрије. Постигнути су добри резул-

тати и отклоњене многе сметње ко-

је су до сада кочиле рад.

Од јануара месеца ове године ра-

ди као самостално предузеће „Гра“

димир", колектив који израђује

разну столарију.

Петог марта одржао је радни ко-

лектив предизборну конференцију.

САТИ
ри шаку, тако да се може видети да

није задржао куглицу.

Бирач може да одустане од тла»

сања све док не почне да гласа. По

сле завршеног гласања бирач је ду“

жан да се уклони са биралишта,

Под биралиштем сматра се двори-

ште и зграда у' којој се врши гласа-

ње. Војна лица гласају на бирали-

штима места у којима се налази њи-

хова војна јединица.

Ако се извесно лице појави на би-

ралиште, а неко је већ гласао у ње+

гово име претседник бирачког одбо-

ра-ће наредити да се име овог лица

унесе у записник, али га неће пу-

стити да гласа. Ни један грађанин,

без обзира на функције које врши,

не сме ступити на биралиште под о-
ружјем. Исто тако, забрањено је то-

чење алкохолних пића на дан пре
избора, за време избора и дан посла

избора. Лица која буду продавала

алкохолна пића за време забране

течења, биће кажњена до 5.000 ди-
нара новчане казне или поправним
радомдо три месеца.
Гласање ће трајати преко целог

дана од 7 сати ујутро до 19 часова

увече. После 19 часова гласање се

може дозволити само лицима која

се у то време налазе у дворишту

или згради у којој се врши гласање.

  

ЛИЖИ се 26 март, дан изе.
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Прва тачкадневног реда посвећена
је такмичењу участизбора. Било

је много предлога идасу свипри-

хваћени, листа обавеза и позива за

такмичење била биисувише велика.

Усвојенје предлог великог броја

радника да се позову на такмичење

све подружнице дрводељаца.

Велики број буради ибачви раз-

них димензија израђује први погон.
Оне изгледају сасвим једноставно,

чини се да за њихову израду није
потребна нарочита пажња и струч-

ност. Међутим, ако остане ма и нај-

мања пукотина, исцуриле би многе

количине вина, ракије, сирћета и

слично, Због тога се ради са великом

пажњом, Свестрано се испитује ква-

литет дрвета да се не би расушило.

И остала одељења се такмиче. У

одељењу, које израђује кухиње, још

увек није постигнут задовољавајући

квалитет израде. Истина, недостаци

су врло мали, па ипак и њих треба

у такмичењу уклонити, Нарочита
брита води се о снижењу пуне цене

коштања. Радници се труде да сма-

ње режије, да пребацују норме и
тако помогну рештавању тог задатка,

У овом одељењу се ради сериски.

Одједном се „кроји“ велики број

кухињског намештаја. По две сто-

тине и више, па их онда бригаде

примају на склапање, фарбање и

завршну израду.

Када би квалитет дрвета био бо-

љи одељење за израду спаваћих со-
ба и канцелариског намештаја. ра-

дило би још много боље, Па, ипак,

и поред тота што се често прерађу-

ју прилично расушене даске, пости-

гнути су добри резултати. На зајед-

ничку обавезу — побољшање ква-
литета и снижење пуне цене ко-

штања, мисли се врло озбиљно. Ово

одељење је много допринело да птео
колектив одговори обавезама које

је примио, ,
Израђује се и разна галантерија.

многи предмети широке потрошње

који су неопходни домаћинствима.

Да сви ти предмети буду добри 'и
трајни, заузели су се сви радници.

Нова управа предузећа је нарочи~

ти пажњу посветила ученитпима У

привреди. Да би они, јелнога дана

кад еврше своје школовање, поста~

ли добри стручни радици, одвојени

су у засебно одељење, где им се

 

„Титова омладина гради Београд

 

станбеног рејонана НовомБеограду,

у временуод непунедвије године,
значи многоу рјешавању станбеног
проблема у Београду.
У Београду, омладина у овој го-

дини ради на низу мното звачајних
објеката. Омладинске бритаде ра-

лиће на згради „Танјуг“, згради

Претседништва владе Србије, кон-

цертној дворани, уметничком музе-
ју, згради ЦК Народне омладине Ју-

гославије. Затим, омладина ћерадити
на изградњи монтажних станова на

Карабурми, Миријевском Путу и у
Црнопоточкој улипи, даље, на згра-
ди Државног осигуравајућет завода,

на згради Министарства поморства
и станбеној згради у Пајсијевој у-
лици. Омладина ће радити на раз-
ним универзитетским објектима, —
на доградњи разних " факултета,

клиничких болница итд,
Већ се увелико врше припреме

за дочек омладинских радних
тада. Уређују се постојеће бараке
за смештај омладинаца, трпезарије

и кухиње. У овом погледу, У овој
години, направиће се даљи корак

напред у односу на раније године.

Прије свега, станбене просторије

биће уређеније него ли раније, а за-
тим станбена површина по једном

омладинцу повећаће се за око 25—
30 од сто: у односу на прошлу годи=

ну, штоје несумњиво напредак, За-
тим, кухиње и трпезарије биће

много уређеније него ли раније.

Предвиђено је да предузећакод ко-

јих ради омладина, оснују посебне
омладинске ресторане, о којима ће

бринути „руководство предузећа.. У

логорима ће имати више просторија

за културно-политичко уздизање о-

младине. КЕ
Исто тако, вјиџе се озбиљне при-

преме за организовање политичког

и културно-просветног рада међу о-

младином. ЦК Народне омладине

Југославије, у заједници:санедав-

но именованим Главним штабом о-

младинских бритада, . припремају
потребне кадрове и средства за ва-

спитни рад међу омладином. Ту се

предвиђа, дасе сваки омладинац,у-

позна са знаменитостима. града;

предвиђа се довољан број позори-

штих и других претстава, преда-

вања из актуелне политичке,и тео-

риске проблематике, те научно-про-

светна предавања Затим, такође се

припрема све што, је. потребно за

_ фискултурну делатност омладинаца,

за организацију аналфабегтских те-

чајева за неписмена омлалинце итд,

"Омладинске брггаде биће трупи-

сане по логорима, којих ће у Новом

Београду бити четири,а у Београ-

ду пет. Логори ће уопште бити мно-
· то'уређенији него ли ранијих годи-

на: Ту ће се, прије света, побрину-

| ти предузећа да много штошта уре-

де Затим. омладинске бригаде са

своје стране у мвотоме мијењају

изглед логора, Ту свака бригада у-
носи понешто ново, своје, 'ориги-

нално. Поред осталог и на томе, по

изгледу логора омладинских добро-
· вољнвих радних бригада, по њиховом

мијењању из године у годину, мо~

же се видети како се брзо подиже
свијест натнух људи, посебно омла-

лине, како се брзо подиже култур-

ни ниво напет ралног народа и ње

гове омладине То се, пакле, може

утврдити упорећивањем изгледа ло-

тора омлалинских бригада од 1948

године наовамо, — почев од пруге

Брчко — Бановићи (1946 године), па

преко пруге Шамац — Сарајево

(1947 године), Новог Београда и Ау-

то-пута (1948 године), до Новог Бео-

градаи Ауто-пута (1949 године) и

посебно Новог Београда,и Београда

у 1950 години. Сваки логор имаће

своје руководство, штаб логора, ко-

ји ће имати задатак да у оквиру ло-

гора организује спровођење поли-

тичко-просветнот рада међу омла-

дином, и посебно да се брине о жи-

воту омладинаца, условима под ко-

јима ови живе, као и организацији

рада на "традилишту. ;

Омладинскерадне бригаде напу-

стиле су Београд концем новембра

прошле године. Грађани Београда

са радошћу се сећају оних веселих

и крајње пожртвованих омладинама
и омладинки, који су са заставом и
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“1 "Омладинци на. раду

"пјесмом ишли ва посао, са пјесмом

"радили најтеже послове, са: пјесмом

"севраћали са после као да су нај-

одморнији. За време свог седмоме-

сечног. боравка у Београду омла-

"динци из свих крајева наше земље
"задобили су љубави симпатије свих
грађана нашег главног града. Зато

тупостоји толико велико интересо-
вање, међумногим и многим „грађа-
нима, да ли ће и ове годинерадити

у Београду омладина, у коликом

„броју и, када ће доћи посебно по-

стоји такво интересовање, јаче и

конкретније, код радника у преду-

зећима са којима је радила омла-
дина, као и код техничких струч-

њака, инжењера, техничара и по-
словођа. Сви они са великим не-

стрпљењем очекују долазак првих

омладинских бригада. Сви они знаљ,
ју, да ће омладинске радне бригаде
и ове године радити исто онако по-'
жртвовано, несебично и са радошћу
сваки посао, као и ранијих година.

Са правом се очекује, да са'дола-

ском омладинских, радних бригада

развије се јошт јаче такмичење на
сваком београдском градилишту О-

младинске бригаде ће унети свуда

још више полета и такмичарског
жара, још више вољеза посао и још
више вјере да се све оно што је

планом предвиђено може извршити

и да ће се стварно извршити,
Четрдесет хиљада чланова Народ-

не омладине Југославије, најбољих

младих сељака, чланова' сељачких
радних задруга и.земљорадничких
задруга, најбољих средњошколаца,
будућих инжењера и техничара, ле-
кара и друтих стручњака. боравиће
по два месеца у нашем главном гра-

ду (средњошколци месец дана), цен-
тру политичког збивањау нашој

земљи, граду кога подједнако воле
сви радни. људи, наше, земље. Доћи
ће ту омладина из свих крајева зе-
мље, из свих република, — биће то

припадности свих југословенских

националности и, националних, ма-,
њина, Ту ће се, и овога пута, на

дјелу, на једном великом и племе-
нитом послу, на изградњи за јелнич=

ке престонице, кроз зној, заједнич-

ки труд и напоре, кроз заједничке
приредбе и весеља, даље продубљи-
вати братство и јединство свих на-

рода наше земље, — ту ће се нових

десетина хиљада младића и дјево-
јака из наше земље срести, и међу-

собно зближити, — још једанпут ви-
дети да нам удруженим и једин-
ственим не може нико ништа, да
тако удружени и јединствени може-
мо изградити социјализам, да тако,
удружени можемо" савладати све

препреке ма какве и колике. биле
на нашем социјалистичком путу.

Код те омладине, порел тога што ће
она иначе мното штошта новога на-
учити, развијаће се, односно, разви-
ће се још. више многе врлине које
су особине традитеља социјализма
у нашој земљи. Смјелост, упорност,
иницијативност, другарство и међу-
"собно разумевање, — све ће то по
„стати дсобина нових десетина хи-
љада градитеља социјализма у на-
шој земљи, којиће само подва'ме-
сеца радити на градилиштима Бео-

града. Уотиште, за сваког омладинпа

два месеца провелена на акцији

значе много, чак више него лидви-

је године мирнот, нормалног живо-

_та. Тих два мјесеца су стварно за
сваког омладинца,револуционарни
мјесеци,у којимасе многовише на-

учи и дозна него у обичном, сва~
кидашњем животу у току двијето-
дине. Па отуда, јасно, може да «е

види, може да се утврди, ла је мо-
_рално-политички ефекат радаомла-
динских бригада на једнојодређе-

нојакцијидалеко већи неголи што.
_ је њен економски значај, без обзи=

ра нато штоомладинаради изван-
редно пожртвовано, што многи 'о-

младинцичесто пута раде послове

које би могли радити искључиво
квалификовани радници. 0
| Е _ БатрићЈовановић|436 0716.“
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· извршити правилну и благовремену

| пуну подршку рејонских поверени-
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пружа „могућност да добро и све-
страно науче свој занат, Засад иза

рађују под надзором својих стари~ – У

јих другова кревете и столове 3А +

писаће машине, Мако засебно рада Е

тек месец дана, већ се осећају мно=

ге предности оваквог рада. Ученици

сву врло задовољни што сваки има

своју тезгу, Многи су се знатно поз о

правили у раду, а сви су приметно

заволели посао. Такмичење је овде

најживље. Поред стручне наставе,

постоји и школа. Слабих оцена не“

- мају. али су се обавезали да ће бити

још бољи у учењу.

Цео колектив успео је у овом

такмичењу да смањи пуну цену коч

штања за пет од сто. До овог успеч

ха се дошло преко производних сам

ветовања, на којима су радници да4

вали предлоге о бољој артанизацији

рада по бригадама. Исто тако, доз

принело је много и знатно побоље Бај

шање радне дисциплине. _

Свој најважнији задатак и обаве |

зу, побољшање квалитета,. настави“

бе радници и после избора.

У плану такмичења налази се о~ч

бавеза целог колектива да ће плав

првог тромесечја извршити до 26

марта ове године, Ако буду оТКЛО-4

нили ситне недостатке, који су се да ј

сада појавили и посветили још виз

ше пажње учвршћењу бригадног

система рада, постоје сви услови да

'овај млади колектив буде један од

најбољих у дрвној индустрији Бео-

града.
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Кућни савети

ГОПРИНЕЛИ бУ
СРЕЂЕЊУ СТАН-
БЕНИХ ПРИЛИКА
ОЧЕТКОМ 1949 године осно-

вани су први кућни савети У

Београду са задатком да, као |

колективни саветодавни ор-

гани, пруже пуну подршку

органима народне власти приликом

решавања

·

станбених питања. У

оквиру својих задатака кућни саве-

ти: су својим предлозима омогућа-

вали правилно коришћење станбе-

ног фонда у Београду. Поред тога,

кућни савети су решавали и све не-

правилности и сукобе настале из-

међу власника и настојника зграда

с једне, и станара, с друге стране.

У току проитле године на терито-

рији Београда било је основано и

активно учествовало _на решењу

"станбених проблема 7.750 кућних

савета. У којима је сарађивало

30,020 грађана, чланова Народног

фронта. Колики је обим рада кућ-

них савета. најбоље "показује при-.

мер ла су савети, обухватили 15.696

станбених зграда.

Ако погледамо резултате досадаш»

њег рада кућних савета, видећемо

да су они задовољавајући. Велики

број ових савета правилно је схва-

тио задатке, и својим радом знатно

поптинео решењу станбеног' пробле-

ма Београда. Анализом станбених

потреба грађана кућни савети су,

путем предлога за решавање поје-

диних питања, нарочито по пита-

њима оправке зграда, у многоме о-

лакшали рад рејонских поверени-

штава за станове.

Поред успеха, кућни савети су У

свом раду имали и недостатака, ко

ји су се нарочито одразили прили- |

ком избора чланова. Најчешће, гра-

ђани нису обраћали довољно" паж-

ње приликом избора људи који ће

ући у кућне савете, тако да су у ка-

снијем раду поједина лица сматра-

ла да кућни савети претстављају

базе преко којих треба да протура-

ју своје личне жеље и потребе. Ово

се нарочито одразило кроз неумесне

предлоте и захтеве појединих гра-

ђана. Недовољно залагање задуже-

них активиста Народног фронта у

многоме је допринело да не буде по-

стигнут још већи успех. Активисти

нису водили довољно рачуна о ин- ;
тензитету рада појединих кућних

савета, и нису се у довољној мери

трудили да укажу и отклоне посто-

јеће неправилности.

Као што смо напред поменули, ре~
јонска повереништва за станове ни-
су У прошлој години поклонила до-
БОЉНО пажње раду кућних савета.
Ово је дошло као последица недо-

вољног броја људи, који би могли
да посвете више времена решавању

проблематике кућних савета. |

Пре избора за кућне савете  по-
требно је да рејонска повереништва
за станове благовремено прикупе
тачне податке о броју савета усво-
ме рејону и да одреде лица, која ће

организацију избора. Да'се'у 'буду- 4
ћем раду не би поновилинедоста-
ци из прошле тодине, потребноје да
се за кућне савете кандидују грађа-
ни који ће за тај рад показати ви-
ше интересовања, воље и' познава-
ња станбених“ проблема. Основне
фФронтовскеорганизације, заједно са
лицима којабудуодредила рејонска _
"повереништва, ступићс: ~ везу са
досадашњим повереницима за кућ- —
не саветеи заједно извршитиана-
пизу досадашњег рада и указати на
постојеће грешке и недостатке. |

~ Одлуком Народног одбора града -
„Београда. избори за кућне саветео-
лржаће.се,имеђу 15 и 31 мартаове
„године, Убудућем раду предкућне
"савете, постављају се озбиљни зада.
пи,које је потребно решити нанај-
„бољии најцелисходнијиначин. =
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сви савети одтовориће својој намени
ујелино.ако буду у току рада имали

штава за станове, активиста основ-
них фронтовских организација и
свих осталих грађана. ||| о



   
  

  

  

    

 

  

  

   

  

Пе-
_школа неупоредиво већи од оног из

Ки

|“ _Љалентоћани —
| вуоденици

ја |

ОНАЛНН  

тованих певача, музичара,
итрача, глумаца, сликара,
писаца, не спроводи се код

у _ нас само у уметничким
_школама. Иако је број уметничких

 

_предратне Југославије, он још увек
_не задовољава нити ће у скором
_ времену задовољавати све оне по-
требе наших људи које су, захва-

" љујући нашој културној револуци-
_ји порасле до неслућених размера.
А број уметничких школа код нас
није тако мали, да би ова појава
била сама по себи разумљива. У

" Македонији је пре рата, на пример,
била само једна музичка школа. Ла-

" нас их има пет нижих и једна сред-
ња, једна за примењену уметност,
нижа балетска и једна позоришна
школа. У Црној Гори није раније
било ни једне музичке школе. Да-
нас ова народна република има 56
дам музичких школа и једну за при-
мењену уметност. У Пећи је прошле
године отворена прва школа за
примењену уметност, која ће очува-
ти традиције уметничког заната ко-

јим је Космет врло богат. У Србији
је било свега пет музичких школа
са 1.200 ученика, док их данас чма
27, рачунајући и Академију, са 4.287
ученика,

Па ипак, ове школе нису довољне

за све оне који су заволели умет-

ност и који би желели да јој се по-

„свете потпуно. У културно-уметнич-

ким друштвима развијају своје у-

метничке способности наши тален-

товани трудбеници. То су праве ма-

совне ипсоле, .

Хиљаде и хиљаде радника, омла-
динаца, службеника, са одушевље-
њем данас бди на свим пробама сво-
јих хорских, драмских, фолклор-
них, музичких, рецитаторских, ли-

ковних, литерарних и других сек-
ција, које добијају све више карак-

тер нормалног уметничког курса,
где се под стручним руководством
уздижу нови кадрови певача, игра-
ча, глумаца, сликара. 7

.

У балету Београдске опере дошло
је 1947 године до кризе због недо-
вољног броја играча. Ансамбл се
дуго није освежавао подмлатком,
јер овог нико за време рата није
систематски нетовао. У старој Југо-
славији балетске школе фабрикова-
ле су дилетанте без довољне струч-
не спреме и потребне културе, па су
ови тек у позориштима, уколико су
им уопште приступили,
уствари да уче, Сем тога, социјални
састав предратних уметничких, на-
рочито балетских школа, био је бур-
жоаски. Ова деца нису учила балет
да постану професионални играчи,
поготово јер. су њихови родитељи
са подозрењем гледали на „људе са

дасака". Одакле је онда балет На-
родног позоришта могао да црпе по-
требне кадрове образованих играчат
У таквој ситуацији једанаест и-

трача из најстаријег културно-у-
метничког друштва „Абрашевић"
прелази У позоришни балет. Воји-
слав Николић, Добровољац, Прица,
Хаџи-Славковић и други нови чла-
нови балета окрепљују балетски
хор, а ускоро добијају и солистичке
улоге, Њих данас можемо видети у
свим самосталним наступима бале-
та и нико не би могао да каже да
они нису професионални итрачи,

Из „Абрашевића" одлазе и у дру-
га уметничка тела. До јуче метало-
стругар, Милан Стефановић, брзо се
развијао у „Абрашевићевој" драм-
ској секцији. Данас је редитељ На-
родног позоришта у Прокупљу. Два
члана Нишког народног позоришта
бизиши су чланови „Абрашевића".
Иван Манојловић, био је металски
радник, Зорица Докнић продавачи-
ца код „Грамлека",. У „Абрашеви-
ћу“ они су нашли свој уметнички
пут и пут до нишког позоришта.
Троје из овог друштва студира на
позоришној Академији, међу њима
један електромеханичар. И Бео-
градско драмско позориште добило
је два члана из „Абрашевића", Из
хорске секције девет их је у кору

ЦДЈА, пет у Радио-хору, један У
оперском хору. У фолклорцима „А-

евћ" је помогао ансамбле
ЦДЈА и народних игара НР Србије,
којима је дао 16 другова. Из сим-

оркестра. „Абрашевић“ је
дао оркестру Министарства желез-
ница ЧУРНРЈ седам својих чланова. А
десет аматера из ликовне секције
примљено је ове школске године на

у ликовне уметности; Са-
мо из „Абрашевића“ који има пет
стотина чланова, отишло је у про-
фесионалне ансамбле око 80 труд-

дала су по неког члана. Цела му-
Кени секција „Бранка Цветкови-
а", на пример, прераста захваљу-

јући озбиљном
· вимфониски с
железница ФНРЈ. То јеједан од
"највећих успеха друштва и његове
линије строгог, стручнот образовања

_ својих членове, Знатан део вмате-
раиз „Горана", „Полета“, „Напрет-
ка“, „ ра“, „Будућности“ и
"друтих друштава, углавном из хор-

циј данас ~ одтоврајунима ради У

И тако друштва прпе кадар

га до извесневисине и најбоље ме-
ђу њимашаљу у сионална у-
метничкатела, гдесе они даље уса-
рршавају. Захваљујући бившим а+

уметничких друштава, данас је мно- |
тим уметничким колективима омогу~
ћен несметан развитак и довољно
чланова. То је поред ширења кул-
туре и уметности међу штроке на-

родне слојеве, један од значајних
успеха наших културно-уметничких
друштава, која развијају таленте из
редова радника,

постали су.

почињали .

Чланови Београдског

КЛУДАГЈРЈНЈЕ
ВЕСТИ
—умм—

недељу 19 овог месеџа, отвори
ће се у Уметничком музеју из
ложба новнјег француског сли-

карства. Између осталих, биће пзложе-
ни радови позпатих француских мај
стора-сликара Реноара, Дега. Пикасоа,

Седана, Писароа и Гогена. Исто тако, са
по неколико радова биће заступљени 8
сликари Ежен Делакроа, Опоре Домије,

Кампј Коро н Вап Гог.

х

У част избора за Народну скупшти

ву ФНРЈ Удружење ликовних уметника

Србије отвара 21 овог месепа у просто.

ртјама будуће продајне галерије Улус

у Кпез Михајловој улпџци, изложбу по

литичке карикатуре. На изложби ће

бити заступљени сви пати уметнпцп ка-

рикатурпсти,
ж

У Народном позоришту. у Београду

паветће се 1 априла премијера Роста.
нове комедије „Спрано од Бержерака".

Насловну улогу тумачи првак драме
Љубита Јовановић,

Х

Ускоро ће у Београду отпочети град-

ња нове, велпке концертне сале, која

ће моћи да прима око 1.600 посетилапа.

Дворапа ће се раднти по пројекту ар“

житекте Бранка Бона,

х

У атељетма филмског предузећа

„Авала" филм, завршено је спимање ду“

гометражпог документарног филма „Љу-

ди из задруге". Сценарно је написао

Влатко Влатковић а режију је водпо

Јован Живановић, Музику ва овај филм

дао је композитор Крешимир Барано“

вић,
жх

У завршној фаза је п снимање доку“
ментарвог филма „Народно позоритте".

У филму је дат кратак нсториски осврт
на рад позоришта у Београду а углав-

вом се обрађују мотиви из садатњице.

Спенарно је написала Вера Куленопић
која је п режпрала филм.

х

Кљтжевипии «Србије развили су ши
року делатпост у част плбора за Народ“
ну скупштину, одржавајући многа књи
жевпе печери у Беотраду п упутратњо-
стп. У педељу, 19 опог месепа одржаће

се књижевно вече у Скопљу. Кљижеав-
нпке Србије заступаће Чедомпр Мппде-
рорић, Оскар Давичо и» Тапасвје Младе“
новитћ.

 

ише нам једна читатељка из
Београда и моли да јој обја-
снимо облик  салашњет вре-
менаод глагола ТКАТИ,., Она

у правилно поставља питање.
јер се одиста у том облику често гре-
ши. „Греши“, — али то не треба схва-
тити да је трешка оне прсте као кад
бисмо рзАлИ ПЕЋЕМ место ПЕЧЕМ или
ЈАШИМ место ЈАШЕМ и слично,  Гре-
шити се у језику може и кад се упо-
треби правилан облик. правилан по свом
постанку, али облик који је изашао из
употребе, који је потиснут другим, но-
вијим, млађим обликом, који је на тај
начин постао обичнији, лакши, у нече-
му згодпији, употребљивији а потом
самим тиме и — правилнији. Значи ла
овде појам пракихности не треба ехва-
тити у оном апсолутном смислу гле зна-
чи да друкчије не може бити. па прук-
чије не сме бити Правилан овде значи
књижеван, уобичајен код добрих књи-
жевника, а у употреби у широким ма-
сама народним, и то баш у оним маса-
ма чији се з4езин сматра најппавилни-
јим, најчистијим, најбољим према ономе
што сматрамо књижевним језиком на-
шим,
Наша читатељка пита: „Да ли је са-

дашње време од глатола ткати: ТКЕМ
ТКАМ или— ЧЕМ,чеш че, чемо, чете.
тку:“ Она се даље с правом чуди: ако
је последње правилно, како може бити
да се тако ретко чујет!
Она одиста овде има право И њено је

чуђење умесно. Стога јој] и олговарамо
чим је пошао ред на њено питање, |
Ствар је у овоме. — Најпре треба у-

тврдити који је облик најобичпији, ко-
ји има наћпиру употребу, који је. ла-
кле, најраспрострањенији, Природно је.
= ово се не може за све разнолике слу-
Уали „и њихове облике) лако у-
твр, . То није баш тако проста ствар.

драмског позориш та са сељацима после приредбе у селу Борчи
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са. умешнимима.
БЕОГРАДСНОГ ДРАМСНОГ
ПОЗОРИШТА У БОРЧИ

ОСЕТА чланова Београдског драмског позори~

шта прошле недеље значила је за Борчу ве-

пико освежење. У низу састанака актива аги-
татора, предизборних митинта и конферен-
ција живнули су људи, покренули такмиче-

садница, башта, а сељачка раднање за уређивање
задруга заказала је задрузи из Овче такмичење ко ће

пре извршити пролећну сетву.
Кад су 13 глумаца из Београдског драмског позо~

ришта стигли око четири сата у Борчу, опколили су их
мештани. Девојке са разнобојним марамама и црвеним
машницама у кикама, жене са малом децом на рукама,
омладинци и старији домаћини за неколико минута
испунили су полумрачну собу отприлике 12 са 7 мета-
ра поред зграде Месног одбора. Око 500 глава на који-
ма су се шарениле мараме, шубаре и шешири, окрета-
ле су се час на једну чете на другу страну. На клупама
уз зидове стоје девојке и омладинци, немајући више
места или зато да би бфље видели провизорну ниску
бину. По начину како Ббрчани разговарају пред при-
редбу види се да овакви догађаји нису чести код њих.

Кад су позоришни. уметници почели свој програм
у густо набијеној сали чули су се још увек разговетни
одломци разговора. И тако је то трајало до „Посланич-
ког извештаја“ од Беранжеа, кога је у виду спонтаног
разговора са масом извео Слободан Стојановић. Већ
прве његове речи да ће причати о посланику предратна
Југославије и његовом изборном извештају потпуно су
утишале салу.
— Ја ћу бити тај посланик, а ви моји бирачи. Да

кле, господо бирачи...

.

: Реч „господо“ изазвала је грохотан смех. Но, он са
: брзо стишао, јер су сви хтели да чују, шта долази да-
: ље. И даље им је Стојановић причао онако како су
: причали некадашњи посланички кандидати. Људи су
: се смејали спонтано, из срца, јер пред њима је члан
: Београдског драмског све лепше, пластичније оствари-
: вао лик ненародног посланика — демагога. Можда су
: старији схватили тог момента да постоји чврста веза
: између предратних посланичких кандидата и још увек
3 актуелне културне заосталости Борче. А и пут, којим
: се од главног друма долази до овог села, обична црни-
: ца, откинута од суседних њива, и једноставно утапка-
; на, по којој штрче избраздане пруге од точкова, — нијф
: ли и он оставштина предратних обећања о друмовима,

;

.

;
.

.

.

;

|
:
;
;

;
;
;

;
;

мостовима...

И смејали су се људи неусиљено, грохотом, кад су
са бине слушали сличне речи као на предратним збо-
ровима. Данас, они осећају колико су велике могућно~
сти за економски и са њим тесно везани културни на-
предак села. Само што Борчани нисудовољно заузи-
мљиви на културном пољу. Ови у задрузи живе већ
боље, Један задругар који није ништа имао раније до-
био је тридесет метара кукуруза и осамнаест хиљада
бонова.

— Ето, — пришао нам је кад смо излазили Сава
Грозда — ја хоћу у задругу, 8 и отац хоће, Али брат ми
се нећка. Занатлија је и добро му је овако. Па би тре-
бало да се делимо.

Сељаци из Борче показали су на овој приредби
Београдског драмског позоришта да воле реч уметни»
ка. Но, њима недостаје самоиницијативе. Ако су им
Милан Пузић, Бранка Пантелић, Слободан Стојановић,
Јелена Нешић, Бранко Јовановић, Миодраг Волић, Ста-
нојло Фирауновић, Милан Војновић, Вера Новаковић,
Добрила Костић, Миодраг Наумовић и Димитрије За
харов остали у трајнијој успомени, они ће сигурно по-
кушати да и сами створе нешто слично програму који
су позоришни уметнициизвели. На испраћају скоро су
сви остали око аутобуса гостију и кад је овај пошао,
дуго су радосно махали рукама,

МИвиноваНплвиниваепввнанелиининвиниевеононвое они треенв овевоверникеве вувтеваонавеовевтнчеоввнновввнонни
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ТКАМ, ТКЕМ ИЛИ ЧЕМО
Треба за тај посао организован рад: по-
пис, опис им извештај из свих области
у којима се говори нашим језиком, У
тим извештајима треба да булу подаци
о томе где се м како се који облик и
која реч употребљатају, Потребни су
читави велики извештаји који би се по-
том средили и по њима би се лако мо-
гло,. видети који је аблик назраспростра-
њенији, Опда би дошло проверавање и
Упоређивате свих облика једне речи, а
потом утврћивање и питање који је од
Њих им историски најправилнији Треба
установити распрострањеност речи и 06-
лика, а потом и да ли се по науци о
језику може узети да је овај или онај
облих, ова или она реч правилнија
Нешто је слично и с глаголом ТКА-

ТИ у салашњем времену Познати гра-
матичар Маретић Каже да је од тога
глагола садашње време: ТКАМ. ТКАШ
ТКАМО. ТКАТЕ, ТКАЈУ и ЧЕМ ЧЕШ
ЧЕ, ЧЕМО, ЧЕТЕ, ЧУ, Вук има; „тка-
ти, ЧЕМ (ТКАМ, у Сарајсву и ТКЕМ)“
»з РВакотић ЧЕМ (ТКАМ). Професор Бе-
лим узима „.ткати, ЧЕМ. за множину:
ХКУ" а _Боранић  „ткаги; (чему.
ТКАМ... ТКАЈУ (тку) И тако лаље —
Запажамо, дакле, да олиста постоји ве-
лико неслатање у облипима за салашње
време од глагола ТКАТИ Овде се лаље
може запазити и повођење једнога за
другим. Од Вука су се и овде, рекли
бисмо, ствари помериле, Он бележи три
облика садашњег времена: ЧЕМ, ТКАМ.
ТКЕМ баш онако како спомиње и па-
шта читатељка. — Већ се из овога види
да је им овде потребно извести ствар на
чистину. Али то не можемо све док се
не прикупе сви потребни подаци који
би нам засно и нелвосмислено казивали
све опо што смо напред истакли = рас-
прострањеност облика...
Мпаућемо рећи да је постанак сва .

три о ка „правилан“, што значи да

_пећ покрајински,

се може изрести грађење овотако да му нађемо пуно подуЋЕнеких других глагола. Просто речено, —
ако узмемо глатол КУКАТИ у салаш“њем времену, . имаћемо; КУКАМ, КУ-КАШ, КУКА, КУКАМО, КУКАТЕ КУ-КАЗУ> Тако имамо и: ТКАМ, ТКАШ,ТКА, ТКАМО. ТКАТЕ, ТКАЈУ, штопак имамо и ЧЕМ, ЧЕШ итл, томе мо-жемо апести глотал ВИКАТИ: ВЋИЧЕМ,ВИЧЕ ВИЧЕ, ВИЧЕМО, ВИЧЕТЕ, ВИ-

У Исте су гласовне промене у напо-редо узетим глаголима, Како је још ВукИДој облик ТКЕМ. Значи
Р>. и оол
Маа глагола.ПИ

мас пак можемо рећи ла се одистаупотребљавају сва та три облика сада-титет времена. Само је питање који јемајправилни ји, т) најопштији. Има по-спајина ' које употребљавају само једавпблик, а има их у којим се мешају ипо лва оваква облика, Свакоме можемопстаћи облик: ја ТКАМ ти ТКАШ, ов
ТКА, ми ТКАМО, ви ТКАТЕ, они ТКА-
ТУ Биће да се тај облик употребљав»гч У наппирим областима нашег језикаТекли бисмо, лакле, ла је облик ЧЕМ

м сведен је на ипростог. Облик ТЕТМ као 5 се чешћеупотребљава мето ЧЕМ,. али је свакакооблик ТКАМ, ТКАШ, ТКА итд, ТКАЈУнајчешћи и најраспрострањенији ичајвећи број најбољих наших књижев-чина биће ла употребљава готово само
о Ућлик ТКАМ,

Из свега се опога запажа да је при-
мер како та претставља професар Бо:
гамић свакако најобичнији па и нај-
правилнији. Али ту „правилност" треба
правилно схватити; То овде значи: НАЈ-
КЊИЖЕВНИЈИ. )

К Ел.

  

Кроз НУЛТУРНО-УМЕТНИЧНАДРУШТВА

бО“ | · ПРИПРЕМА
за Други фестивал Србије

5 алеи једној кан-

Е пијиТУ ом одбору
афичара, које на силу -

) Из ава потребе, ра-

# ди културно уметничко дру-

штво Савеза синдиката радника графи-

чке индустрије „Јединство“ — по сво-

јим традицијама, поред „Абрашевића“,

једно од најборбенијих у нашој земљи.

На недавном такмичењу београдских

културно-умевничких друштава „Једин-

ство" побеђује у својој групи и поста-

је једно од пет најбољих друштава У

а .

оЕУдама аматери-графичари остају

о касно у ноћу својим просторијама,

да ли ће у наступајућем градском так-

мичењу шест најбољих друштава успе-

ти да освоје право на репрезентовање

Београда У другом републичком фести-

валу Србије — та мисао потстиче их

на појачан и ужурбан рад у дотерива-

њу програма,

две
целарији У

2 ајстарија радничка друштва у

Ра ТАрашевић" и „Јединство"

уско су везане са именима проленк

ских песника Косте Абрашевића и Ми

лана Несторовића. Везана су за светла

имена двојице песника пролетаријата,

јер су формирана у борби за права рад-

ничке класе почетком Двадесетог сто+

лећа, у времену када су прво Абраше-

вић, а за њим Несторовић, својим ри-

мованим позивима за кидање ланаца

неумољиво оптуживали „оне, што под-=

ло пузе, неправду сносе и пред њом

ћуте", а колебљивцима_ уливали бор-

бен дух „ви, што се грбавите целог ве-

ка,.. Шрените се једном из сна за-

чмалога

'Па нек зграду трулу, челична вам рука,

С друговима руши из темеља свота
И. зида нову, где неће бити мука.

Њих двојица унели су у песништво

предратне Србије нови дух. У време

рађања младе капиталистичке класе А-

брашевић и Несторовић _расветљавају

узроке патње и експлоатације радничке

класе и указују на једини пут до со-

цијализма преко борбе пролетаријата

за своја права.
Колико су били далековидни стихови

Абрашевића показује „Сељакова испо-

вест" у којој се види да сељак поста-

је пролетер. У време када је крилати-

ца: „Србијом тече мед и млеко" у-
спављивала народне масе. обмањиване

начелом тадашње радикалне партије

„стварање благостања на селу" А-
брашевић гледа сељака коме не помаже
ни родна година, ни када летина поне-
се; на крају, поред све борбе, мора у

најам за кору хлеба. Колико су данас

савремени погледи на женско питање
Несторовићеви, којим је у изразито па-

тријархалној средини пре свију видео

у радници — пролетерку!

Ова два детаља из стваралаштва А-
брашевића и Несторовића обајшњавају

зашто су тредиције два најстарија рад-

ничка друштва инспирисале њиховим

стиховима, служећи им кроз десетине

толина као светли примери културног

уздизања и васпитања нашег наро-
да. И скоро ни једна приредба, која је
бину често налазила и на калдрми,

пред жандармском „публиком", није се

могла замислити без стихова двојице

револуционара-песника. Они су, и кад
беху мртви, певали кроз хопове „Абра-.

шевића" и „Јединства" храбрећи _срп-
ски народ У оорби против капитали-

стичког јарма.

За ову двојицу везано је рађање „А-
брашевића" и „Јединства". Прво из

поштовања према рано УМрлом рево-
луционарном лиричару узима његово
име 1905 године; а друго, образује се
из здрапе језгре певачког типографскот
хора „Јакшић", који је био састављен
од хонзервативних им опортувистичких

типографа, им добија име ,Лединстве",
на иниџијгтиву Милана Ноесторовића

1906 године. Од 1906 до 1941 године, изу-
зев периода после Обзнане, када је

Друштву забрањен рад. „Јелинство" је
славило борбу радничке класе им 3820-
штравало сукобе са властодршцима, не
дозвољавајући да се графичарима оту“
пи сласна свест.

"

После рата 1918 године „Јединство о
купља многе напредне графичаре, који
са великим одушевљењем, учествују У
многобројним културним и политичким
акцијама Друштва. Приликом великог
штрајка графичара Београда, 1828 го-

дине, који је трајао једанаест недеља,
затим приликом штрајка железничара,
„Јединствоје Својим приредбама по-
могло и материјално и морално штрај-
каше. Октобра исте године на зајед-
ничкој приредби у дворани Сокола, у

Загребу, са друштвима „Трафика“ из
Љуољане и „Слогом" из Загреба, до-
лази до смажне манифестације једин-

ства српских, хрватских и словенач-
ких типографа по питању увођења
нове тарифе.
У даљем раду Друштво се успешно

супротстављало навикама многих рад-
ника да се одушевљавају оперетским
бурлескама, малограђанским филмским

штлагерима, кафанским седељкама, по-
зивајући их да се окупе око свог Дру“
штва које их једино може да извуче
из овакве заосталости. М тако је дру-
штво графичара било једино уточиште
у некултурној, нездравој средини ка-
питалистичке' Југославије за све „тра-

фичке раднике.

Прави процват МЕ бо ЈЕ “.

могућен тек по осл ењу. агл
ПН културни

_

развитак рад-

ничке класе данас најбоље можемо ви-

дети у успесима, педесет и три култур-
но-уметничких друштава синдикалних

и омладинских, колико их има само У

Београду. Прво од ова педесет и три

друштва по ослобођењу обновило сео

„Јединство". Није прошло ни десет да-

на од ослобођења Веограда, а из Це-

тињске улице број 3 пролазници су

слушали хорске пробе, по неколико
ана „јЈединство" посећује Карабурму,
едиње, Бањицу и уноси културни

од и освежење у живот наших
прецобаћених за време окупације,

Надаље Друштво пролази кроз све

оне развојне фазе које су карактери
стичне за нова културно-уметничка
друштва да данас постане једно од нај-
бољих у Београду.

У 1949 години мешовити хор „Једин-
ства" посетио је трудбенике Новог Бе-
ограда, Панчевачког Рита и других
радилишта, а гостовао је у Ваљеву,,
Врњтчкој Бањи и још неким местима.
У протеклој години друштво графича-
ра дало је 53 јавне приредбе, Сигурно
би успеси друштва били м већи да се
нису формирале мање аматерске _гру“
пе, као на пример драмска и фолклор-
на при подружници „Омладине", драм-
ске при Војном издавачком предузећу,
фолклорне при Војно-географском и
још неке, које раде без стручног ру-
ководства и препуштене саме себи, ни-
су пимакле ол дилетантских корака.

. трине,

због те неокупљености графича! !
имају воље и способности за адакултурно-уметничком пољу, морали "су

едини чланови из хорске се з
Бат ла раде и у драмскојте
уопште није препоручљиво, јер се ти-„ме увек ради на уштрб једне од сек-шија. Тако су, у великој жељи да игту-
пв што комплетније на групном такми~
чењу“ Бранка Матијашенић. Апа Ста.

јић, Драгица Васиљевић, Мирјана Ра-
довић и још неки, посећивали имлаље
хорске пробе, али и драмске. и драмска
секција је успела да изиђе на такми
чење са првим чином „Ђиде". .

„Јединству“ би за свестраније нетова-

ње уметничке самоделатности требало

безусловно више просторија, На при-

мер, многи појединци баве се индиви-

дуално цртањем. И само“ зато што не-

мају просторије у друштву, они нису

оформили ликовну секцију. Само дру=

штво није водило довољно рачуна о

интересовању појединих графичара за

литерарни рад. Иако немају литерарну

секцију, друштво је могло да органи-

зује које књижевно вече, јер су имали

неколико радова на располатању, У

сваком случају до градског такмичења,

у априлу, они треба да оформе ове

две секције, јер им је то и обавеза,

Још: један пропуст друштва је небри-

та око црвеног кутића. Још пре шест

месеци одређена је просторија за цр-

вени кутић. Набављене су књиге, ви;

намештај, ралио-апарат и умет-

ничке слике, али како се за шест ме-

сеци нису набавили. теписи, ова про-

сторија је и дан данас закључана. Без

сумње да би угодно и културно место

какво је црвени кутић још више оку-

пљало људе ока друштва и тиме се

повећала

_

могућност за омасовљење

секција.

Управа „Јединства" имаће до градског

такмичења, да реши

–

још неколико

мање више организационих  проолема

који ће омогућити друштву даљи раз-

витак и пооипирење, како у секцијама,

тако и у чланству.

  

Како то изгледа...

есетог овог месеца имали смо

кућну конференпију па којој је

под „разно“ покренуто питање

нашег стејништа у Улпип .29 вопем-

бар" број; 39. Скорр сви станари жали

ли су се да се не чнистп добро. ни сте»

пениште, ни двориште, да на степени“

шту нема сијалица. На све ово настој-

вица нам је чспричала како то изгле-

да...

— Кад сам пре две године ступила

на посао као настојница зграде замоли“

ла сам Управу станбених зграла Првог

рејона да ми се додели метла, крпа н

кофа, да могу да почнем са послом. Од-

говорили су ми да требовање нздају

од трећег до петог у месепу, а како је

 

тада био петнџести март, била бих при-
нуђена да чекам пуних пола месеџа. За
то сам купила метлу, кофу и крпу п о-
чистила двориште и оба степеништа,
дворишту се налазила велика гомила

ђубрета, отприлпке пола камнона, и кад
сам ја од Управе затражила да се изне“
се, одговорено мн је да би то коштало

око хиљаду динара, а да Управа не мо-
же да жртвује толику суму. Била сам
принуђена да од својих средстава од-
војим сто динара „бактиша“ за ђубре“
таре, да би однели ђубре. На молбу, да

"се поправи аутомат за светлост на сте“

пеништу, одговорено ми је: „Снађп
се...“ Морала сам попово сама то о
свом трошку да уредим. Међутим, ова
пракса постала је стална Пола године
нисам добила крпу, а већ три пута билд
сам у Управи за метлу, коју сам, пај“

зад, добила овог месеџа, али у таквом

стању, да пије могуће почистити Н8
једну страну зграде, а никако ната два

степеништа, од којих једно има че
ттри, а друго три спрата. (0) улнпн н

дворишту пл говора. У Управи је по“
требно увек да се дуго чека. јер сала
Радп један службеник. На све примедбе

тамо се одговара са: „Снађите се, узај“
мите кофу ољ стапара.,." Међутим,

станари на моју молбу одговарају, са“

свим оправдано: „Нек се снађе Упра“

ва, Ми своје кирије редовно плаћамо".

Како ми је познато да се сада сијалице

и метле добијају преко

подружница, сматрам да би и Управа
требало да нађе начина да их добије 84

куће, (степепишта) које су под њеном
контролом,

Распитујући се после ове кућне кон»

ференцијв код кућне настојнице даље 0
Управни станбених зграда Првог рејона,
сазнала сам да је Управа добила пре“

лазну заставипу за примеран рад. Треба
ли на њу да се угледају друге управе
станбених зградар

синдикалпих

Катја Симић
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свим предузећима поведе-

на је одлучна борба за по-

бољшање квалитета. Ова

борба Узела је нарочитог

' маха у такмичењу, које се

спроводи у част избора за Народну

скупштину ФНРЈ. Да би резултати

били што бољи, потребно је да тр-

говински апарат пружи пуну подр-

шку и помоћ, Та помоћ ће бити нај-

изразитија ако трговинска предузе-

ћа не буду преузимала од фабрике

робу која због лошег квалитета

материјала или мзраде не одговара.

Тако ће производна предузећа бити

приморана да о томе воде много 03-

биљнију бригу.

Многа београдска трговинска пре-

дузећа настоје да у своје продав-

нице унесу само ону робу, која и

естетски и квалитетно претставља

успех наше индустрије. Основана

су нова одељења која имају зада-

так да добро прегледају све што се

преузима. Тамо, где су добро орга-

низована, дала су до сада видне

резултате.

У трговинском предузећу „Обућа"

свакодневно долазе грађани да се

жале на лош квалитет израде обу-

ће. Услед слабог конца за шивење,

дешава се да ципела после кратке

употребе прсне, да: се одвали ђон,

потпетица и слично. Због тога је

руководство предузећа одлучило да

не прима робу која није доброг ква-

литета. Само у 1949 години није

примљено око 50.000 пари ципела

од фабрика „Пролетер" Београд,

„Комбинат" Борово, „7 јули" Панче-

во и други. ПЏоред тога, из истих

разлога одбијен је пријем око 7.000

пари ципела неких фабрика из Сло-

веније.

И поред тога у продавницама овог

предузећа има јиш доста робе. Та

роба се не купује, не зато што су

потрошачи снабдевени _обућом, већ

због тога што није доброг квали-

тета.

Рудник Крека испоручио је пре-

дузећу „Огрев" у Београду око 300

вагона угља крека-мрамор. Пошто

је извршен преглед, установљено је

да 70 од сто отпада на прашину.

Предузеће је одбило да га прими.
Трговинско стовариште за промет

текстилом и обућом на велико, пре-
узело је од Творнице вунених тка-
нина Ново Место — Словенија 2.000

метара мушког штофа за одело и
испоручило га трговинском преду:
зећу „Текстил" у Београду. Када су

контролори квалитета отишли да

прегледају 'робу, установили су да

је лоше ткање, слаба апретура, не-

укусне боје и нису је примили, Исти

случај је био и са 1.600 метара шај-

ка од индустрије „Стаљинград' из

Београда.

Међутим, у фебруару месецу пре-

узето је 2.000 метара пуплина за му-

шке кошуље из текстилне фабрике

„Цвета Дабић" Ужице, иако је упра-

ва предузећа знала да је роба врло
лоше израђена. За ову несавесност

зећа који је тим гестом осујетио

правилно и добро развијање борбе

за бољи квалитет.

„Београдско гвожђарско предузе-

ће", које задовољава многе ситне

   
одговорност сноси директор преду.

У Војводе Драгомира улици може се видети овај разваљени сандук и огромна
гомила ђубрета која се никако не уклања

· Форба за бољи бањи, приввода.

Трговинска предузећа одбијају да
приме робу лошег нвалитета

потребе домаћинстава, такође не
прима лошу робу. Недавно је вра-

ћено предузећу „Металија"-из Су-

ботице 7.000 комада спирала за му-

ћење јаја, које би се после прве у-
потребе поквариле, Поред тога, вра-

ћени су и блокеји, као и многи дру-
ги производи.

И остала трговинска предузећа

спроводе контролу квалитета арти~
кала које преузимају. У њих спада

и „Шумадија“, градско предузеће

за канцелариски материјал, које је

одбило да прими налив-пера, држа-

ља, карбон-папир, дрвене упијаче

и друго, јер су били лоше израђени,

Али, има трговинских предузећа

која нису озбиљно схватила борбу

за побољшање квалитета. Ту, сва-

како, спада „Београдски магазин",

који у својим рафовима и тезгама

има врло много разних предмета,
које нико не купује. Довољно је

само погледати у излоге овог пре-

дузећа и имати јасну слику. По

својим неукусним бојама и лошем

квалитету нарочито се истичу му-

шки' шешири, Предузеће је примило

1.200 комада и врло је мали број
продат, Исто тако стоји у магаци-

ну и 10.000 мухоловки које се не

могу продати јер су слабо израђене.
Поред тога, има и пижама, торбица

од кукурузовине,разнихкозметич-
жих препарата и других лоших

предмета, које предузеће натура по-
трошачима да би се оправдала њи-

хова набавка. у

Било би од велике користи када

би трговинско стовариште за промет

текстилом и обућом и само повело

мало већу бригу о квалитету робе

коју набавља као посредник, Тиме

би се олакшао рад предузећа, а сва-

како да набављачи стоваришта до-

бро знају која роба боље одговара
и естетски и квалитетом. ,

У циљу што ефикаснијег побољ-

шања квалитета, неопходно је по-

требно да индустриска предузећа

израђују узорке својих артикала. У

том случају трговинска предузећа

би знала какву ће робу добити и

било-би у могућиости да се на време

откаже испорука, уколико не би од-

говарала, Тиме би се много допри-

нело и да се транспорт обавља бо-

ље и лакше, јер дешава се да нека

роба путује из фабрике до предузе-

ћа многе стотине километара и да

тај пут понови ако не буде преузе-

та, А транспорт је још увек болно

питање наше привреде, које се ре-

шава са великим мукама и трудом,

Трговинска предузећа ће одгово-

рити захтевима и потребама наше

привреде једино у случају ако све

ове проблеме озбиљно схвате и њи-

ховом решавању приђу савеснои

свестрано. Тек када лоши производи

буду нестали из наших продавница,

испуниће трговинска предузећа свој

задатак у борби за бољи квалитет

производа и задовољавање потреба

потрошача. Сва трговинска преду“

зећа треба да враћају робу лошег

квалитета и тако ће принудити фа-

брике да овом проблему обрате ду-

жну пажњу. ! у

Гужва ијуриш на улазу у зролојбубраданоси“

 

" недовољне пажње

ЕОГРАД није уредан и чист,
ма да се за то улаже доста
труда.

улица није механизовано, већ
се обавља примитивно, метлом, нај-
чешће несавесно, јер није. спроведе-
на довољна контрола. Други разлог,
што грађани Београда, ма да воле
свој град, не улажу довољно напо-
ра ни добронамернога труда да св
јим држањем допринесу реду и чи-
стоћи у њему, већ свакодневно гре-
ше у том смислу.

Мако у Београду, а нарочито У
"центру, постоји велики број хидра-
ната са речном водом, што значи да
се ова може неограничено трошити,
београдске улице се уствари не пе-
ру. Оне се само, такорећи, квасе.
Прашина се претвара у блато, =
ситни се отпаци, млазем воде, само
потисну уз зидове кућа, уместо да

се сперу у сливнике и канале, Ова
се пракса спроводи како због не-
стручности оних, којима је дужност
да перу улице, тако и због недовољ-
не контроле, која би имала задатак
да указује на потребу правилнога

рада.
Ф

Што се тиче чишћења плочника,
чистачи не чисте цео свој „сектор"
улице, већ купе само најкрупније
отпатке. Отуда се натомилавају сит-

ни отпаци и прљавштина дуж олу-
ка и средином улице. Сами грађа-

ни, међутим, и пазикуће, не стара-

ју се о чишћењу тротоара, а кон-

трола у овом погледу није успостав-

љена. Због тога се обиље отпадака
разноси са неочишћених делова тро-

товара, а дуж фасада и ограда наго-

милава се слој прашине, опушака,
хартије и других отпадака.

.

Најружнија прљавштина београд-
ских улица су упљувци. Они покри-

вају плочник, па чак и читавих по-
ла метра кућних зидова, при дну.
Непотребно је' напоменути од коли-
ке је штете по здравље оваква прак-

са, а посебно је гадан утисак који
остављају на овај начин искаљани
тротоари. Против ове навике мора
се повести најоштрија борба. Пљу=
вање по улицама нужно је кажња-
вати новчаним казнама, јер је то је-

Није чист, пре свега
стога, што чишћење његових.

дино ефикасно средство да се овом
злу стане на пут.

; “ ;

_ Честа је појава, нарочито лети, да
се сва прашина, а често и отпаци,
из кућа истресају на улицу. Против
ових случајева постоје и казнене
мере, али како контрола није до-
вољно оштра, то се и даље дешава
да на главе пролазника, нарочито
у јутарњим часовима, падају опуш-
ци и пепео и други отпаци, или да

се улица „замрачи" од истресеног

ћилима, И ову праксу треба укину“
ти енергичним мерама, у интересу
чистоће на улицама иреда У граду.

«

Све што је досад предузимано да
„се смањи сбиље отпадака по 620-
градским улицама, није спровођено
доследно. Ова се замерка нарочито

односи на корпе за отпатке, које су
својевремено причвршћене на елек-
тричне стубове. Током времена мно-
те од њих су се поквариле, са поје-
диних је отпало дно, неке су се ис-

   

  

  

  

  

Треба предузети енершчне мере
да Београд буде чистији ___ а с дигнут

кин саницке ин 6
кривиле, а многе су склизл
стуб до пода. Међутим, "како

 

није
постојала и брига „да се ове корпе.

одржавају у реду, а још мање да
их грађани "правилно користе, то
читава ова мера није имала оних
резултата, какви су се очекивали.

%ж “

·_ Све су,то моменти — а има их још
читав низ — који доприносе да Бео-
град има прљав и неуредан изглед.

· Међутим, правилним васпитавањем
грађана, путем писмених и усмених

опомена, строгом контролом и енер-
гичним мерама, свему се овом може
стати на пут. Београд, и поред своје

пренасељености, може да буде чист

и уредан. Он за то има услове, с

обзиром да лежи на двема рекама

и да воде има у изобиљу. Ред и чи-

стоћа у њему зависе у првом реду

од добре воље и свести његових

грађана, а онда и од правилног

спровођења хигијенских мера од

стране одговорних органа.

ИАТААОИАИ

Предлози грађана за чистоћу у граду

у интересе сваког нашег грађанина, јер од хигијене у граду у мно-
Ји чистоће у Београду сложен је и гажан проблем. Он задире

гоме зависи не само здравље сваког појединца, већ и 'радна способ-

ност запослених људи и жена.
Чињеница је да сваки Београђанин размишља о решењу поје-

диних питања из области градске чистоће, поготову оних са којима се

лично свакодневно сукобљава. Било би, стога, од општег интереса да сви ти
предлози, уколико су умесни, дођу до своје практичне примене,

„20 октобар“ позива читаоце да му писмено доставе своје предлоге за

решење свих питања чистоће у граду, како би се, путем широке сарадње,

предузела ефикасна акција, да се отклони све оно што кочи и смета да

Београд буде чист у границама реалних могућности,
Доносимо овога пута један од предлога.

Травњаци су извор

еоградски се травњапп, како је то

примећено у једној од козерија,
могу пазвати „блатњапи"“, због

тога што су најчешће пзвор блата у
кишним данима, а извор прашине кад
је време суво. Ово углавном долази
отуда што је Београд пренасељен град
п што је сва ширина тротоара пајчешће
потребна за пешачки саобраћај, тако да

није! могуће сачувати траву нензгажену.
Било би потребно, стога, да се реши

питање отклањања ових извора нечи»

+

прашине и блата

втоће, То би св могло постићи бетопи-
рањем, илп асфалтпрањем ових делова,

или, што је још једноставније, ставља“
њем камених коцака.

Исто тако треба оградпти ми празне
плацеве, на којима се јот ништа пеће

зидати, јер и са њих депа разпосе бла-
то и прашину на асфалт.
Сматрам да би ово у знатној мера

допринело отклањању блата пи прати-
пе са натих тротоара.

Д. АЛЕКСИЋ

НЕКИ ПРОБЛЕМИ
НАШВГ ГРАДСКОГ САОБРАЋАЈА
А грешке и недостатке у ор-
ганизацији градског саобра-
ћаја може се наићи на сва-
ком кораку: на возилима,
станицама и" чекаоницама.

Сва превозна средства (трамваји,
тролејбуси и аутобуси) имају вели-
ки број недостатака, који су по-
следица, с једне стране, немарног
и небрижљивот односа путника
према возилима, а с друге стране

коју  саобра-
ћајно предузеће поклања органи-
зацији саобраћаја у нашем главном
граду. Стање у коме се данас на-

лази саобраћај у Београду, није
задовољавајуће. Саобраћај није на
оној висини, на којој би требало
да буде с обзиром на развој Бео-
града.
Код већине возила, која врше

превозну службу путника по гра-
ду; редовна је појава да немају та-
бле и натписа, које означавају у
ком се правцу возила крећу. Недо-
статак табли смета нарочито на
аутобусима. Честа је појава да пут-

ници уђу у кола која иду у су-
протном правцу од онога којим они
желе, На многим возилима табле се
налазе са леве стране, тако да их
путници не могу да виде.
На свакој станици постоје табле

које означавају број аутобуске,
тролејбуске, или трамвајске лини-
је и број путника колико прима
возило на тој станици, Међутим, ни

на једној станици се не налазе та-.
бле које означавају у ком се прав-
пу креће возило. Ово претставља
велику сметњу не само грађанима
који долазе из унутрашњости, већ
и Београђанима. :
Чекаонице аутобуских станица,

уколико постоје, налазе се у доста
запуштеном стању. Њима се не по-
клања довољно пажње, тако да о~

стављају веома ружан утисак. Не-
ке, због своје нечистоће и запуште-

ности, ме могу да одговоре циље-
вима којима су намењени. Као
пример можемо узети чекаоницу
аутобуске станице Београд—Пан-
чево. Стање у коме се налази ова
чекаоница испод сваке је критихе.
На поду који већ дуже времена
није чишћен, налази се пуно раз-
новрсних отпадака, Услед велике
прљавштине која влада по зидови-
ма, не може се прочитати ред во-
жње. На улазу не постоји никаква
ознака да се ту налази аутобуска
станица. То све показује да се чи-
је водило рачуна дасе путницима
обезбеди пристојна чекаоница У
одговарајућим хигијенским усло-
вима. ма : у
Редовна је појава да конлукте-

ри, приликом издавања карата, о-
влаже прете. пљувачком Ово не са-
мо да оставља пужан утисак, већ
је и у супротности са свим прави:
лима хигијене Кондуктери не воле
рачуна да се путем пљувачке пре-
носе разне заразне и друге болести
и да је овај начиниздавањакара-

та нарочито опасан за малу децу,
која се играју са њом и стављају
је у уста. Као пример можемо на-
вести случај који се десио у тро-
лејбусу број 18, на дан 14 марта
ове године. Између осталих пут-
ника, на станици код Старе звезда-
ре (више Славије) попела се у тро-
лејбус и једна жена са малим де-
тетом, Кондуктер је понављајући
своју редовну праксу и овога пута
приликом издавања карата овла- |

жио прсте пљувачком. На примед-
бу мајке да је то нездраво, кон-
дуктер јој је осорно одговорио да
се то ње ништа не тиче и да је то
његова ствар. Сматрамо да је ова-
кав став кондуктера неправилан и
да је примедбу која је била на сво-
ме месту требало да схвати озбиљ-
но, а не да се препире због ње.
Надлежни саобраћајни органи тре-
бало би да поведу више рачуна о
понашању кондуктера уопште. У
циљу отклањања нездраве појаве
пљувања приликом издавања ка-
рата, Градско саобраћајно преду-
зеће донело је одлуку да сваки
кондуктер у најкраћем року мора
да буде снабдевен теглицама од
алуминијума са сунђерима. На овај
начин уклониће се једна веома ру-
жна и штетна појава приликом из-
давања карата, само са спровође-
њем ове одлуке треба пожурити.
'Тролејбуске станице често су по-

приште нереда, услед недостатка
ограда, помоћу којих би се пра-
вилно формирали редови за ула-
зак у кола. Овај недостатак наро-
читоје дошао до изражаја на сао-
браћајном чвору на Тргу Димитри-
ја Туцовића. Познато је да се на
овоме Тргу налазе полазне станице
неколико трамвајских и тролезбу-
ских линија. Непостојање ограда
ствара велику гужву и, као после-
дицу, застој у саобраћају. Као при-
меп можемо узети станипу  трам-
вајских линија број „два“ и „ше-
стице",. Путници редовно не знају
(услед недостатака табли на трам-
вајима) која су кола „шестица“ а
која „двојка". Непостојање ограда
још више појачава гужву и омета
правилан развој саобраћаја. Сма-
трамо да би надлежни саобраћајни
органи требало да поставе ограде
на свим важнијим станицама и са-
обпаћајним чворовима.
Честа је појава да тролејбуси са

појединих станипа одлазе полупра-
аи, само зато што шофери. желе
ла пре олрећеног времена стигну на
| последњустаницу, како би имали
што. више времена за разговор. На
примелбе путника они обично од-
товарају да се међусобно такмиче,
који ће више тупа у краћем вре-
мену да учини. Мећутим, ово није
тачно, Тураже су фиксипане изна
се тачно коликоје потребно па јел-
на кола стигнуол полазне по крај-
ње станипе Управа за гралски сл-
обраћа) предузела је мере ла путем
контроле потребног времена вожње
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ре некп дан сам морао да одем

у Државин завод за осигурање
радпика да бих добио паочаре.

Тамо сам био пре девет часова, па сам

се надао да ћу, и поред великог броја
оних којп су чекали, ипак стићи па ред.

Међутим, болничарка мп је саопштила

да се па истом одељењу, код истог ле»

кара, прегледају сви папијенти, п они

са очним обољењима, и опп који дола-

зе само ради наочара. Једновремено

примају се н пацијенти из унутрашњо“

сти, и то до 13 часова, а од 13 часова

паџијенти из Београда.

Кад сам то сазпао отишао сам да по

свртавам неке послове по вароши и

вратио се у 13 часова. Но, чекање се
отегло до 16 часова.

После завршеног прегледа потао сам
са рецептом на оверу, али ми је рече“
но да се овера врши само пре подне.
То је значило пакнадно губљење рад“
ног времена н следећег дана,

  

 

  

 

Кад сам сутрадап отитао на главни
улаз велике заводске зграде, шалтећ ва

обавештења зврјао је празан. Обратно
сам се службенику наспрамног шалте»

ра, но оп је био претрпан послом. По

шао сам даље и напшао па обавеште“

ње, да се овера врши на спрату.

На спрату сам наптао па безброј

талтера, али ни један није био за ове“

се п почео од првог

то је био „прави“.

није означено

ре. Вратио сам

талтера. Срећом,

Кад сам упнтао аашто

Чему служи шалтер број 1, показали су

ми један картончић, тако писко постав-

љен, да га публика редовно ваклања,

Оверу сам одмах добио, али кад сам
отишао у Нушићеву улицу по наочаре,

речено мн је да ћу их добити за два ме.

сеца. На моју примедбу да су ми нао-

чаре неопходно потребпе за рал, одго-

ворено мн је да одем код шефа лека

ра и да ми он потврди да су мп хитне.
Трећег дана отштао еам тефу лекара

и он ми је оверно хитност.

Тако сам дотао до наочара. Није ли

могуће, хватајући се у коштап са би

рократијом, овај компликован пут пе“

како скратитир
Спма Перић

 

 
Нове ограде на тролејбуским стани цама олакшале су одржавање реда

између појединих станица онемогу-
ћи неискоришћавање пуног капа-
цитета кола. Међутим, ово није до-
вољно. Потребно је да и грађани,
са своје стране, контролишу рад
шофера и да сваки прекршај) ове
врсте пријаве надлежним  саобра-
ћајним органима.

Питање благовременог и правил•
ног враћања новца (кусура) путни-
цима такође претставља проблем,
који се мора што пре решити. Че-
сто се дешава да кондуктери пут-
ницима, не само да не враћају 0-
нолику своту новаца колико изно-
си разлика између цене карте и
дате, новчанице, већ уопште не
враћају кусур. Са враћањем ку-
сура они одуговлаче од станице до
станице, тако да, када им се пут-
ници обрате да им се врати новац,
одговарају осорно, а често се и пре-
пиру. Надлежни саобраћајни орга-
ни, путем изненадне контроле, кон-
тролора покушавају да ретулишу
ово питање. Међутим. ова ће се по-
јава потпуно. искоренити ако и
грађани буду пријављивали сваки
случај невраћања новца надле-
жним саобраћајним органима. ·
Увођење прекоредних карата за

предњу платформу ставило је са-
обраћајне органе пред нов проблем
— на који начин отклонити злоу-
потребе које се чине са овим кар-
тама, Својом несавесношћу и не-
правилнимставом грађани, који и-
мају право ла користе ове карте
(инвалиди, мајке са малом децом и
труднице) наносе огромну штету
"народној имовини, дајући могућно-
сти да се картама користе и друта
лица која немају травана то. Као
што је познато, свако лице које има

А

"следећим лицима: Славку. Н

право на карте за предњу плат-
форму мора да поред блока-карата
покаже и картонску пропусницу;на
којој је назначено да је блок ње-
гова својина и да има право да га
користи. Међутим; многи грађани
дају ове карте својим познаницима,
пријатељима итд, Контролни орга-'
ни саобраћајне службе често наи-
лазе на лица која поседују блок
карте без картонских пропусница,
и обратно, картонске пропуснице
без блок-карата. Велики број „при-
мера показује да овде није по среди
за вност, већ злонамерно кори-
шћење и злоупотреба карата, Ка
пример можемо навести случајеве,
где су саобраћајни контролни орга=
ни интервенисали и били присиље
ни да услед злоупотребе одузму
оне или пропуснице: услед д
вања блок-карте другим лицима.
коришћење одузете су уснице |

ћу и Јеврему Миленковићу, ратни
војним инвалидима, СтаниславуЏе-
рићу из Банијске улицеброј2, До-
бривоју Стојановићу, чистачу. обући,
код Главне железничке станице,
Славки Васиљевски (којој. су нађе
ни две блок-карте) и Смиљи Ма
ковић, Шуматовачка број 20 и тако
даље, па а
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питању градског саобраћаја)није
поклонила она пажња које овбпи
тање и заслужује. Решењу низа
ових проблема треба приступити_
што хитније и што енергичније, јер
ће то допринети у многоме консоли:
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ИЗБОРНЕ КАРИКАТУРЕ У БЕОГРАЛУ.
репро дуковане и истакнуте у свима крајеви

овај начин употпуњују предизборну жи-
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АПЕНИНИ

РАД НАШИХ БАНАКА

 

НОМУНАЛНА БАННА У ПРИВРЕДНОМ
—___ЕНИВОТУ БЕОГРАДА.

ЕКАДА су банке биле у ру“
кама појединаца који су на
вешт начин измамљивали но-
вац од народа, са њима шпе-
кулисали, често губили на

тим шпекулацијама; а народ: оста-
јао без својих, тешком муком сте-

чених уштеђевина.

Од великог броја банака које су у

бившој Југославији скоро свако-
дневно ницале, а још брже „ликви-

дирале“, данас у чашој новој др-
жави
ског пословања Народну банку, ко-
ја има широку мрежу филијала у
свим местима, Инвестициону и Ко-
муналну банку. .

Једна од банака која се бави ис-

кључиво пословима која обухватају

локална предузећа јесте Комунална

банка. Њен целокупан рад, поред
спореднијих послова (као што су да~
вање потрошачких кредита, аукци-
она продаја која се врши путем ли-

цитација), углавном је усмерен на
краткорочно кредитирање локалних
предузећа и давање дугорочних
кредита за одржавање станбених
зграда. Док је, до пре извесног вре-
мена, Комунална банка, као уоста-
лом,и друге банке, била само извр-
штилац налога, она данас игра зна-
чајну улогу, како у испуњењу фи-
нансиских, тако и у испуњењу про-
изводних планова предузећа. С 0о6-
зиром ла ни једно локално преду~
зеће не може обављати своје посло~
ве док нема текући рачун код Ко-
муналне банке, ова, кроз промене
које настају на текућим рачунима,
прати целокупан ток рада сваког од
њих. Како је у нашем граду локал-
на привреда узела велике размере,
то се и пословање Комуналне бан-
ке, из дана у дан, све више повећа-
ва. Банка дневно обради петнаест до
"седамнаест хиљада докумената, што
је велика цифра. За тако обиман
„посао треба имати спремно и струч-
но образовано особље, које ће са
пунопажње и одговорности радити.
Међутим, у овом погледу осећа се
несташица стручне радне снаге.

___Кредитирање локалних предузећа
"једноставанпосао. Кроз креди-
ње, банка има увид у произ-

водно пословање предузећа. Преду-
зећима је одређена висина кредита
жоји могу у извесном периоду да
користе, Свако премашење ове кво-
те знак је за аларм, знак је да тре-

испитати пословање предузећа,
видети због чега је дошло до преко-
чења. А до овога, махом, долази

што предузећа не добијају по-
робу, или сировине у парти-

%како је то предвиђено. Тако је,
_на пример, једно предузеће поручи-

твожђе из Јесеница, пао је тре-
бало испоручивати у одређеним ро-
"Ковима. Међутим, предузећеиз Је-

· веница, због ниског водостаја, није
_мотло да се држи уговора, па је,
кадједозволило стање воде, изли-
феровало сву робу одједном. Према

„ одре! "прописима, плаћањеса
„врши одмахпоиспостављањуфак-
Тура. Такојепредузеће из Београ-
да било,принуђено да изврши: пре-

    
  

имамо као носиоце банкар- .

корачење кредита, јер је требало
сву робу одмах исплатити.
У вези са давањем кредита локал-

ним предузећима наилази се на раз-
не примере прекорачења, а о томе
банка строго води рачуна и испиту-

је сваки појединачни случај. На тај
начин, она прати и извршење про-

изводних задатака предузећа и њи-
хово испуњавање планова.
Предузећа, поред исплата која се

врше преко текућих рачуна, упо-
требљавају и готов новац. И овде
Комунална банка врши улогу кон-
тролоара. Да би се употреба готовог
новца свела на најпотребнију меру,
сва предузећа за сталне исплате од
преко 10.000 динара У готовом нов-
цу, дужна су да свака три месеца
састављају касене планове. У те
планове се, поред разних трошкова

предузећа, уносе и плате радника и
намештеника. Тако се контролишв
сталност фонда плата, што је од на-
рочите користи сада, после објав-

љивања Уредбе о устаљењу радне
снаге. Свако прекорачење фонда

плата знак је да се треба заинтере-

совати за персоналну политику пре

дузећа које је извршило прекораче-

ње. Десило се, на пример, да је Ми-
нистаретво рада, при оснивању не-
ких Техникума, узело известан број
наставника, чије плате није унело у
касени план. Када је те плате тре-
бало исплатити, Комунална банка је

одбила да изда. новац, јер то у пла-
ну није било предвиђено. Грешка је
на крају исправљена, али је овај
случај показао да је неопходна ко-
ординација рада између директора
предузећа и шефова рачуноводства.

Велике сметње за правилно пра-
ћење фимнансиског извршења при-
вредних планова чине неажурна

књиговодства. Ово је честа појава

код наших локалних предузећа.

Поема најновијим финансиским
прописима сва предузећа, која не-

мају ажурно књиговодство, неће
моћи да користе кредите код Кому-
налне банке.

Могло би се још много писати о

пословању Комуналне банке, о ње-

ним напорима да искорени бирокра-

тију код појединих службеника, о

борби за набавку потребних маштина
за сабирање, које су за банку иста
тако важне као разбоји у текстил“.
ним предузећима, а нарочито о суз-
бијању старог, шаблонског рада, ко-

ји је од банке и стварао само извр-
штиоца налога.

 

то У", Југословенски мајстори
на турниру у Артентини

 

Ерих Елискозее, интернационални
шаховски мајстор

Мар дел Плати (Аргентина)
почео је међународни турнир
на коме суделују југословен-
ски мајстори Глигорић, Пирц

' и др Трифуновић. Организа-
тору овог турнира указали су наро-
читу почаст југословенском шаху,
јер су једино из наше земље позвали
тројицу на такмичење. До овога је
дошло после сјајних успеха наших
првака у мечевима са Шталбергом,
др Евеом и Најдорфом, као и од-
личних резултата које су они по-
ститли на разним међународним
турнирима Аргентинци савеликом
пажњом прате нагли развој шахов-
ског покрета нове Југославије. О
томе сведочи и чињеница што они
набављају наше стручне часописе
и књите. Мечу преко радија између
Југославије и Сједињених Америч-
ких Држава присуствовао је у Њу-
јорку аргентински мајстор Пилник
који је том приликом изјавио: „По-
бедаЈугославије над екипом САД
није ме изненадила. Пре самог ме-
ча сам рекао да ће југословенски и-
грачи, који су у ранијим сусретима
показали велико знање и првораз-
редну спрему, одлучно победити а-
мерички тим“. Надаље је Пилник
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саопштио да Аргентинска шаховска
федерација има у плану да крајем
лета пошаље своју екипу на олим-

пијаду у Југославију.
Од југословенских мајстора рани-

је је посетио Аргентину само Бора
Костић. Почетком 1918 године вели-

ки мајстор Костић суделовао је на
једном турниру у шведском главном
граду Стокхолму и надмоћно побе-
дио испред многих мајстора норди-
ских земаља. Сјајна комбинаторна

Костићева игра одушевила је једног
угледнот Аргентинца који се нала-
зио на путовању по Европи и којије
посматрао турнир. Он је предложио
Костићу да пође са њиме у Арген-
тину, где би примио дужност на-
ставника и тренера у шаховским
клубовима. Нашем мајстору било
је тада 26 година и он се радо ода-
звао да крене на тај далеки пут.
Кренуо је за Аргентину априла 1913
и у тој земљи се задржао читаве
две године. Костић се показао над-
моћан над свим аргентинским мај-
сторима. Аргентинског тадашњег

првака Роналда Иљу- победио је са
2:0 уз један реми. Нарочито му је
лепа друга меч-партија са Иљом, и
она спада међу најлепше које је
Костић одиграо у својој шаховској
каријери. Из Артентине Костић је
отпутовао у Сједињене Америчке
Државе, где је провео даљих пет
година. Аргентинци се и данас се-
Ћају Костићевог боравка и истичу
да је он много учинио за развитак
шаха у њиховој земљи.
„Аргентински шах данас стоји на

завидној висини. Већ на предратним
олимпијадама Аргентинци су пости~
зали лепих успеха. На шаховској
олимпијади у Стокхолму 1987 год.
они су југословенску екипу побе-
дили са 31. У општем пласману је
"Аргентина тада у Стокхолму делила
треће и четврто место, док су ме-
ђутим Југословени билитек девети
између деветнаест држава.

–

Када
је 1939 год. приређенашаховска 0-
лимпијада у Буенос Ајресу многи
европски мајстори су зботизбија-
ња другог светског рата остали у
„Аргентини, међу којима и дотада-
шњи пољски првак Мјечислав —
"Мигуел Најдорф. На тај начин се
аргентинскимајсторски кадар знат-

но увећао, а квалитет још више
уздигао.
Овогодишњи међународни турнир

у Мар дел Џлати је по свом саставу
веома јак, па чак и поред тога што
нису дошли петорица кандидата за
титулу светског првака. Мисли се
да је њихов отказ у последњем
тренутку наступио због тога, што
је у пројекту да се одржи турнир
кандидата за титулу светског пр-
вака. |
Засад је тешко правити предви-

ђања о коначном исходу турнира У
Мар дел Плати, пошто је одиграно
свега неколико кола. Југословен-
ски мајстори дали су врло добар
"старт и налазе се у водећој групи.
Нарочито је треће коло било по-
вољно за наше прваке јер је Глиго-
грић победио одличног аргентинског
мајстора Мадерну, Трифуновић бив-
шег литванског мајстора и сад на-
турализованог Аргентинца Луцкиса,

_ док је Пирц ремизирао са Елисказе-
"сом. У даљим колима нарочито ће
важни бити сусрети Глигорића и
др. Трифуновића са  Елисказесом,
који је један одглавних фаворита
турнира. | #

 

Масовни меч у Београду

част избора за Народну скуп-
штину одржан,је у Дому гра-
ђевинских ученика у Бео-

граду масовни меч на 120 табли из-

међу београдских шаховских клу-
бова „Графичар; и „Градитељ“. И-
ако се ти клубови убрајају међу
најмање и најмлађе у Београду,
утакмица је поред свега тога пока-

зала масовност и нагли напредак
нашег шаха, Првобитно је било за-
мишљено да се утакмица одржи на
свега сто табли, али је због великог
броја пријављених играча такми-
"нење повећано на 120 табли. На 110
табли резултат је 56:58 за „Графи-
чар". На последњих десет табли
омладинци „Графичара" победили
су омладинце „Градитеља" са 7'2 :
'2':, У екипи „Графичара" наступиле
су и четири шахисткиње, од којих
су две победиле своје противнике.
Меч је пружио врло занимљиву
борбу, а присуствовали су му мно-
тобројни посматрачи,
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| барсне
|Немачке дошао је

 

последњих дана поново, У
· центар пажње међународне

4. политичке јавности.
: _ Као што је познато, због

неслагања западних сила и Совјет-

сог Савеза, уговор о миру с Не-
мачком још није закључен, У фор-

малном погледу бар савезници су

још увек у стању зараћености С

Немачком, а њена територија

_

је

под војном окупацијом четири ве-

лике победничке силе. Нити више

постоји једна Немачка: њена те-

риторија подељена је на лнва пот-

пуна одвојена дела. Источни · део

који је под совјетском окупацијом

претворен је у источно-немачку

државу, а из западног дела

—

под

злруженом управом САД, Велике

Британије и Француске настала је

западно-немачка држава. Обе држа-

ве имају своје уставе, своје владе

и своје парламенте. То, наравно,

нису државе у правом смислу.

Оне су створене само ла би послу-

жиле као оруђе у рукама великих

сила у борби коју воде међу собом

за превласт у Европи. Међутим ла

то оруђе, може да претставља нож

са дне отитрице показује сукоб који

је настао између Француске и за-

падно-немачке

_

владе по питању

Сарске Области.
Сарска област је мала

_

немачка
покрајина на лемачко-франпуској

граници са око милион становника,
јако развијеном челичном инду-

стријом и огромним наслагама пр-
вокласног каменог угља. Французи
сматрају да је та област нераздвој-

ни део француског привредног про-
стора. Нарочито су сарски рудници
угља неопходни француској инду-
стрији. После првог светског рата,
настојањем Француске, Сарска 06-
ласт је била одвојена од Немачке

и стављена под старатељство Дру-

штва народа. Међутим приликом

плебисцита који је под међународ-
ном контролом извршен 1935 године,

сарско становништво у огромној
већини изјаснило се за присаједи-

њење Немачкој у којој се на вла-
сти налазио Хитлер.
И после овог рата Сарска област

стављена је под посебан режим, 0-
пет настојањем Француске. она
није ушла у састав територије за-
падно-немачке државе, већ је до-
била политичку аутономију, а У
економском погледу је прикључена
француској привреди. То је сма-

    

  

  

     
  

 

  
   

трано као провизорно решење до

закључења мировног уговора с
Немачком. Међутим, пре кратког
времена француска влада је учини-
ла један корак даље. Она је са ау-
тономном влалом Сарске области
направила споразум по коме сви

. сарски рудници за време од 50 го-
дина прелазе У закул Француске.
По другим одредбама споразума
Француска добија право контроле

над сарском привредом, као и по
питањима спољне политике и зе-
маљске одбране. Сарска област у
неку руку постаје засебна држава
под протекторатом ' Француске,
Француско-сарски споразум. наи-

штао је на врло оштру реакцију у

 

Јадштравање односа нзмеђ
__ у дападне. Немачке 10 Питању_

преди зипмљании еповиломидотвази
Немачка »поназмје зубе«
пи
ва

! Францусне

Област
Немачкој. У западно-немачком пар-«

ламенту који заседава у Бону до-
приговора на

 

  

 

шло је до жучних

адресу Француске. Канцеларза.

падно-немачке владе др. Аденауер

у једној изјави штампи упоред

је француски поступак према са

ској области са Хитлеровим

—

по-

ступком према чехословачкој, |

Оно што у тим нотама  наро-

чито изненађује није толико њи-

хова садржина колико арогантан

тон којим су писане, И ако је Не-

мачка још под одредбама „безу-

словне капитуланије“ и ако још

окупирана, западно-немачка влада

сматра да је већ у положају не

да очекује милост од победника,

већ да им поставља споје _услоле

за сарадњу с њима. Познато је

наиме да западне силе придају

важну улогу Западној Немачкој у

Унији западно-европских земаља

коју сада организују. Западна Но-
мачка треба на идућем састанку да

буде примљена у Савет западно
европске Уније, што злачи да по-
стане равнопранига са осталим за-+

падно-евроиским земљама, члани-

·цама ове Уније.

Међутим, влала др Аденаутра не

сматра се нарочито поласкана овом
почашћу. Она је ставила до знања

западним силама да улазак Западне

Немачке у Унију ставља у зави-

сиост од ретења сарског питоња У
тојест" духу немачких захтева —

враћања Сарске Области Пемачкој.

„Немачка јео почела да показује

зубе", пише јелан Француски лист.

И она их не показује само у овом

питању. У Брауншвајгу, У британ-

ској зони, дошло је ло бучних из-

греда немачких изциопалиста про-

тив демоптирања једне велике ратне

фабрике. Рладина штампа аплауди-

рала је изгредницима и немачке

власти ништа нису предузимале

да спрече изгреде, Епглези су се

осетили нарочито дирнути, јер сма-

трају да су баш у питању лемон-

тирања они ишли до кр:увих гра-

ница попуштања немачним

_

же-
љама.

У штампи западних земаља по-

чиње отворено да се дискутује 6 по-
треби ревилирања досадањег одно-

са према Немачкој. Први знаци

Немачке арогантности нако не дају

повода некој изрочитој забринуто

сти сматрају се кло врло симптома-
тични. Листови подсећају на иску-

ство са ранијом Немачком. Свако

попуштање схваћено је као слабост

и јачало националистичке прохте-

ве. Тако је било са пре-хитлеров-

ском Немачком, тако са хитлеров=

ском. Да ли ће бити друкчије са

овом после-хитлеровском за чије
је преваспитавање у демократском

духу — бар тако се мисли — толи-
ко напора уложено

У сваком случају сумња се јави-
ла и она већ потстиче на мисао да
се изнова покуша тражење глобал-
ног решења пиемачком проблему,
место садашњег парцијалног. Коли=
ко ће та мисао хватати корена за-=
висиће у многоме од даљег држања
„преваспитаних" Немаца.

  

Грчки народ тражи демократи "
ПО избора у Грчкој

"и носе неколико · карантери-
стичних ознака.

То су били први избори

_

после
крвавог грађанског рата који је
монархофашистички режим водио
против мародноослободилачког по-
крета. 6
Изборе је спроводила иста монар-

жофашистичка влада на челу са
озлотлашеним Константином Цал-
дарисом,

Притисањ на бираче био је врло
велики. Комунистичка партија је
забрањена, 3 и друге странке У
Демократском фронту из страха од
владиног терора могле су да исти-
чу кандидате само у већим градо-
вима.
Међутим, резултат гласања прет-

ставља тежак неуспех владиних
странака. Главна монархофашистич-
ка странка, Малдарисови Попули-
сти, који су на прошлим изборима
добили огромну већину и распола-
гали са три четвртине мандата У
парламенту, изишла је преполовље-
на из ових избора. Број њених по-
сланика од 185 у прошлом парла-
менту смањио се на 52. Још много
горе прошле су монархофашистич-
ке странке и групације које су
стојале десно од Џопулиста. Тако
је на пример потпуно десеткована
политичка група познатог крволока
Зерваса,

Као најјачи политички фактор
изишла је из ових избора нова ко-
злиција такозваног центра. У ту
коалицију спадају Национална уни-
ја чији је вођ некадашњи претсед-
ник владе генерал Пластирас, Вени-

целосови либерали,  социјалдемо-
крати Папандреуа и групе. у Де-

мократском фронту. Марочито је

генерал Пластирас оштро иступао
против монархофашистичке дикта-

туре Популиста и успео да себи
привуче велики број левичарски
расположених бирача.

Странке центра које у новом пар-

ламенту имају сигурну већину, од-

мах после избора сагласиле су се

од образовању коалиционе владе

без Популиста и изралиле зајед-
нички програм.
Програм центрумашке коалиције

залаже се за демократизацију
Грчке, очување мира, спровођење

социјалних реформи у циљу диза-
ња животног стандарда трудбеника

града и села, и успостављање доб-
рих односа са северним суседима
Грчке.

'_ „Грчка — каже се у прогласу —
искрено жели мир и добре односе
са свима, нарочито са својим су-
седима и спремна је да се одазове

свакој стварној манифестацији при-
јатељског расположења".
За претседника владе,

шка коалиција предлаже
Пластираса.
Упркос свих мера монархофати-

стичког режима да утиче на вољу
грчког народа и ограничи слободу
изражавања, избори су показали
да народ жели и тражи демократи“
зацију земље.

Кина и Организација
Уједињених нацита
пор око питања ко треба да
претставља Кину у ОУН у-
многоме је укочио рад ове

најважније светске организације

за очување мира и унапређење ме-
Ђународне сарадње,
Формално, Кину још увек у ОУН

претстављају делегати

_

пропалог
куоминтаншог режима. Очигледно
је, међутим, да коуминтаншка вла-

да ни у ком погледу не претставља
више кинески народ, и то нико не
спори, Спор је у томе што неке др-

жаве које још нису признале НР
Кину сматрају да је претходно ус-
постављање дипломатских односас
новом Кином услов за примање

њених претставника у ОУН.
Против оваквог схватања одлучно

је устао југословенски делегат у

Савету безбедности др АлеБеблер.
Он је подвукао да у питању прет-
ставништва једне земље није ос-

новно коју владу липломатски при-
знају или пе признају поједини
чланови ОУН, већ која је влада

стварни претставник те земље и
према томе способна ла испуњава
обавезе које изискује Повеља ОУН.
У случају Кине то је ван сваке
сумње само влада НР Кине.

центрума-
тенерала

 

Интересантно је да је ово исто
гледиште заузео сада и генерални
секретар ОУН Тригве Ли. То гле-
диште он ја изнео у меморанлуму
недавио упућеном члановима Са-
вета безбедности у коме указује
на штетне последице спора око
претставништва Кине и тражи да
св оно реши у корист кинеске вла-
де која стварно претставља кинески
народ. р
Меморандум Тригве Лиа критику»

је уједно политику совјетске де-
легације која по овом питању бој-
котује рад Савета безбедности и
других органа ОУН. У меморандуму
се истиче да таква негативна и де-
структивна политика ствара тешко-
ће место да помаже конструктивном
решењу овог питања,

 

„Уклањање Клементиса
ВАНИЧНА чехословачка но-
винска агенција ЧТК јави-

ла је у једном кратком саопштењу
ода је чехословачки министар спољ-
них послова Владимир Клементис
поднео оставку, да му је осгавка
уважена и да је Министарство
жпољних послова преузео потирет-
седник владе Широки. ·
Никакво објашњење није дато о-

вој важној ромени. Џа ипак у-
клањање Клементиса није дошло
сасвим изненада, Превирање у вр-
ховима Комунистичке партије че-
хословачке осећа се већ од дужег
времена. Недавнојеучињено и је-
дно званично саопштење о прет-
стојећем _чишћењу  „непоузданих
елемената“ из вођства партије, Пр-
ве жртве тог чишћења били су Ви-
љем Нови, главни уредник
тралног партиског органа „Руде

_ право“, којијенајпре био смењен
__ азатим искључен изпартије, и
__ Милан Рајман, шеф кабинета прет-

седника владе Запотоцког, за кога
је саопштено да је извршио само-

__убиство у затвору, Познато је да
___је Клементис био интиман прија-
НЕ Виљема Новија: У

ладимир Клементис је ст. -
муниста: и дуготодињу блиски са:радник Клемента Готвалда. Годи-

  

цен- .

из чехословачке владе
не 1935 изабран је за комунистич=
ког посланика у  чехословатком
парламенту. За време рата био је
члан чехословачке избегличке пла-
де у Лондопу. По ослобођењу по-
стао је у Готвалдовој влади  по-
моћник министра спољних посло~
ва, Кад је у марту 1948 године ми-
нистар спољних послова Јан Маса-
рик извршио самоубиство, Клемен-
тис је заузео положај министра
спољних послова. После рата он је
заступао Чехословачку скоро на
свима међународним конференци-
јама. а на прошлогодишњој Гене-
ралној скупштини ОУН био је шеф
чехословачке делегације. „На тој
скупштини Клементис је био про•
тивкандидат др. Алетшу Беблеру за
избор у чланство Савета безбедно“
сти. Избор Клементиса упорно је
подржавала совјетска делегација и
делегација совјетских сателитских
земаља, али је двотрећинском ве-
ћином гласова изабран јутословени-
ски кандидат др. Алеш' Беблер,
Даљи логађаји бациће вероватно

“вишесветлости на позадину и у“
зроке уклањања из пладе овог јед-
нот од најугледнијих чланова У“
ководства

_

Комунистичке ' партије
Чехословачке.   


